
وزیر نفت با دعوت مردم به مصرف بهینه گاز اعلام 
کرد: با تلاش همکاران در هیچ کدام از استان های 
کشور با قطعی گاز یا مشــکل در تأمین سوخت 
صنایع روبه رو نیستیم.به گزارش ایسنا، جواد اوجی 
امروز پس از بازدید از مرکز مدیریت دیسپچینگ 
شرکت ملی گاز ایران اظهار کرد: امروز در بازدیدی 
ســرزده از این مرکز در جریان روند تولید گاز در 
کشــور قرار گرفتیم.وی مقدار تزریق گاز شیرین 
به خطوط سراسری کشور را روزانه ۸۴۰ تا ۸۵۰ 
میلیون مترمکعب اعلام کرد و گفت: بر اســاس 

گزارشی که امروز ارائه شــد روزانه بیش از ۵۸۰ 
میلیون مترمکعــب گاز در بخش خانگی، صنایع 
غیرعمــده و حمل ونقل مصرف شــده و بیش از 
۱۲۵ میلیون مترمکعب گاز در اختیار نیروگاه ها 
قرار گرفته اســت.وزیر نفت تصریــح کرد: حجم 
گاز تحویلی به نیروگاه ها امسال نسبت به پارسال 
روزانه ۲۰ میلیون مترمکعــب افزایش یافته که 
افزون بر کاهش مصرف ســوخت مایع به محیط 
زیست هم کمک کرده اســت.طبق اعلام وزارت 
نفت، اوجی بــا بیان اینکه با تــلاش همکاران در 

هیچ کدام از استان های کشور با قطعی گاز یا مشکل 
در تأمین ســوخت صنایع روبه رو نبودیم، تصریح 
کرد: از مردم تقاضا داریــم همان گونه که تاکنون 
کمک کردند در ادامه مسیر هم خادمان خود در 
شرکت ملی گاز ایران را یاری کنند.  وی به کاهش 
شدید دمای هوا در  ۲۱ استان اشــاره و با تأکید 
بر اینکه شبکه گاز کشــور هم اکنون پایدار است، 
یادآوری کرد: پارسال در دی ماه نیروگاه ها به دلیل 
تأمین نشدن سوخت با خاموشی روبه رو شدند، اما 

امسال چنین اتفاقی رخ نداده است.

رئیس کمیســیون تنظیم بازار انجمن واردکنندگان 
موبایل، تبلت و لوازم جانبی ضمــن ارائه توضیحاتی 
درباره تفاوت قیمت دلاری و ریالــی تلفن همراه در 
کشــور، محدوده قیمت موبایل را یک میلیون و ۸۰۰ 
هزار تا ۵۵ میلیون تومان عنوان کرد.حبیب الله اسدی 
در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکــه محدوده قیمت 
تلفن های همراه هوشمند از حدود یک میلیون و ۸۰۰ 
هزار تومان تا ۵۵ میلیون تومان اســت، اظهار کرد: به 
طور کلی هزینه های قانونــی واردات، مالیات، هزینه 
خدمات و ســود واردکننده و توزیع کننده به قیمت 

دلاری کالا اضافه می شــود و به دست مصرف کننده 
می رســد.به گفته وی این هزینه ها شامل پنج درصد 
حقوق و عوارض گمرکی و ســود بازرگانی، ۹ درصد 
مالیات بر ارزش افزوده اســت که در زمــان واردات 
دریافت می شــود. ســقف ســود قانونی واردکننده 
۱۵درصد، عمده فروشی ۳درصد و خرده فروشی نیز 
۷ درصد است،  اما به دلیل رقابت بالا و نیاز به گردش 
بازار، عموما واردکننده و خرده فروش بیش از یک تا ۲ 
درصد سود دریافت نمی کنند.اسدی در ادامه درباره 
وضعیت بازار در پی نوســانات اخیر بــازار ارز، گفت: 

کاهش و افزایش قیمت ارز در بازار آزاد مرجع واردات 
قانونی نیســت. در واقع ارز مورد نیاز واردات کالاها از 
سامانه نیما تخصیص داده می شود و قیمت موبایل نیز 
متناسب با نرخ همین ارز تغییر می کند. نکته مهمی که 
باید به آن توجه داشت این است که با وجود کاهش نرخ 
ارز  در بازار آزاد طی روزهای اخیر،  اما همچنان شاهد 
روند افزایشی نرخ ارز در سامانه نیما هستیم. در واقع 
این اتفاق به خودی خود باید نرخ تمام شده موبایل در 
کشــور را افزایش می داد، اما رقابت در بین شرکت ها 

باعث ثبات قیمت در بازار شده است.

اقتصــاد چیــن در ســال ۲۰۲۱ پــس از 
 رکــود ناشــی از همه گیــری کرونا بــه کمک

 صــادرات قــوی آمد اما این ســرعت در ســه 
 ماهه چهــارم به دلیــل مصرف کمتــر و رکود
  دارایی کاهش یافت و به حمایت بیشتر سیاست

 نیاز دارد.
به گزارش ایســنا بــه نقــل از رویتــرز، بانک 
مرکــزی چیــن امــروز )دوشــنبه( بــرای 
حمایــت از دومیــن اقتصــاد بــزرگ جهان 
و مقابله با مشــکلاتی مانند مشــکلات بخش 
 امــلاک و شــیوع بیمــاری کووید نــرخ وام ها 

را کاهش داد.
اقتصاد چین ۸.۱ درصد در ســال ۲۰۲۱ رشد 
کرد که این رشــد، ســریع تر از پیش بینی ۸.۰ 
درصدی و بسیار بالاتر از هدف دولت برای بیش 
 از ۶ درصد و رشــد ۲.۲ درصد بازنگری  شــده 

سال ۲۰۲۰ بود.
بــر اســاس داده هــای اداره ملی آمــار، تولید 

ناخالــص داخلــی در دوره اکتبر تا دســامبر 
 ۴.۰ درصــد نســبت به مدت مشــابه ســال

 قبــل افزایــش یافــت کــه ســریع تر از حد 
انتظــار بــود امــا همچنــان ضعیف تریــن 
ســرعت در یــک ســال و نیــم گذشــته را 
 ثبت کــرده اســت البته رشــد در ســه ماهه 

سوم ۴.۹ درصد بود.
تولیــد ناخالــص داخلــی بر اســاس بــازده 
 ســه ماهــه، ۱.۶ درصــد از اکتبر تا دســامبر

 افزایــش یافت در حالــی که انتظــارات برای 
 افزایش ۱.۱ درصدی و افزایــش ۰.۷ درصدی

 در سه ماهه قبل بود.
اقتصــاد چیــن در ســال ۲۰۲۱ بــا احیــای 
 فعالیت هــای اقتصــادی شــروعی قــوی

  داشــت اما رکــود دارایــی، محــدود کردن 
بدهی هــا و محدویت های شــدید کرونایی که 
 مصرف را تحت  تاثیر قرار دادند به قدرت آسیب

 رساندند.

بانک مرکــزی چیــن به طــور غیرمنتظره ای 
وام هــای اســتقراض   هزینه هــای 

 میان مدت خود را برای اولین بــار از ماه آوریل 
 ۲۰۲۰ کاهش داد که باعث کاهش انتظار برخی
 از تحلیلگــران دربــاره کاهش سیاســت های 
از  تــا  بــود  جــاری  ســال  در   بیشــتر 
 خود در برابر خطر فزاینده نکول توسعه دهندگان 

محافظت کنند.
بانک خلق چین  اعلام کرد که نرخ بهره وام های 
 ۷۰۰ میلیــارد یــوان )۱۱۰.۲ میلیــارد دلار( 
یک ساله تسهیلات وام دهی میان مدت را کاهش 

می دهد.
 نــی ون، اقتصــاددان ارشــد در شــانگهای

 گفــت: »بزرگ تریــن چالــش امســال برای 
 سیاســتگذاران این اســت که چگونــه اقتصاد

 را در محــدوده ۵ تــا ۵.۵ درصــد در مقابــل 
 سیاســت پویــای صفــر کوویــد تثبیــت

 کنند«.

وزیر نفت مقدار برداشت از ذخایر شوریجه و سراجه 
را بیش از  ۲۵ میلیون مترمکعب اعلام کرد و افزود: 
همچنین سوآپ گاز در حال انجام است، هم اکنون 
روزانه ۴.۵ میلیون مترمکعب گاز از شــمال شرق 
کشور از ترکمنستان دریافت می کنیم و با خط لوله 
شمال غرب کشور به آذربایجان تحویل می دهیم.

اوجی با بیان اینکه مردم نقش اساســی در مصرف 

بهینــه گاز دارند و هر چقدر کمتــر مصرف کنند، 
گاز بیشــتری در اختیار صنایع و پتروشــیمی ها 
برای تبدیل به ارزش افزوده قرار می گیرد و به رشد 
اقتصادی کمک می کنــد، تصریح کرد: البته مردم 
تاکنون نهایت همکاری را داشتند، اما جا دارد بیشتر 
همکاری کنند.وی با اشاره به اینکه مصرف گاز در 
بخش های خانگی، نیروگاهــی و صنایع ۱۰ تا ۱۲ 

درصد رشد داشته و متأسفانه به دلیل سرمایه گذاری 
نکردن، مقدار تولید گاز همانند پارسال است، گفت: 
بر اساس برنامه ریزی شرکت ملی نفت ایران توسعه 
میدان پارس شمالی، تکمیل میدان پارس جنوبی 
از جمله فاز ۱۱ و میدان گازی کیش در برنامه است 
و ان شاء الله ظرف دو ســال آینده مقدار تولید گاز 

افزایش می یابد.

مدیرعامل اتحادیه تعاونی های عشایری دامداران متحرک ایران 
گفت: در حال حاضر آماری از میزان قاچاق نداریم. ولی آن طور 
که به ما گفته شده هفته ای چندین هزار راس دام از مرزهای 
غربی کشور قاچاق می شود.فضل خرم در گفت وگو با ایسنا 
با بیان اینکه گفته می شود صادرات دام باعث افزایش قیمت 
گوشت شده  است، گفت: حدود ۶۷ میلیون راس دام روستایی، 
عشایری و صنعتی وجود دارد و در ۱۵ روز اخیر حدود ۵۰۰۰  
راس دام صادر شده اســت. سوال اینجاست که چطور چنین 
چیزی امکان دارد که در مقابل این تعداد دام، صادرات ۵۰۰۰  
راس باعث افزایش قیمت شــود؟وی ادامه داد: در خصوص 
افزایش قیمت گوشت یا گرانفروشی در سطح توزیع رخ داده 
است یا اینکه دام به صورت غیر رسمی از کشور خارج می شود.

افزایش هزینه ها قیمت تمام شده  تولید را بالا برده است
وی در ادامه تصریح کرد: البته افزایش قیمت گوشــت امر 

طبیعی است. چه بســا اگر به بازار مواد غذایی نگاه کنیم 
متوجه خواهیم شد که در همین چند وقت  اخیر قیمت شکر 
افزایش یافته یا مثلا قیمت ماهی نسبت به دوسال گذشته 
۳ برابر افزایش داشته است، در حالی که گوشت در دوسال 
اخیر با توجه به افزایــش هزینه های تولید، افزایش قیمت 

چندانی نداشته است.  

قیمت گوشت سرکوب می شود
خرم در ادامه افــزود: چرا تلاش بر این اســت که قیمت 
گوشت سرکوب شود؟ برای تولید یک کیلو گوشت حدود 
۱۴ کیلوگرم نهاده نیاز داریم. با افزایش قیمت نهاده ها اگر 
متوسط قیمت نهاده را کیلویی۷۰۰۰ تومان در نظر بگیریم 
حدود ۹۸ هزار تومان فقط هزینه علوفه است. این هزینه در 
کنار سایر هزینه های دیگر قطعا قیمت تمام شده تولید را 
بالا می برد. اینکه قیمت گوشت امروز کیلویی ۱۳۰ تا ۱۴۰ 

هزار تومان است به دلیل ســرکوب قیمت هاست. قیمت 
گوشت با توجه به افزایش هزینه های تولید باید کیلویی ۱۷۰ 
تا ۱۸۰ هزار تومان باشد تا تولیدکننده حداقل ضرر نکند.

وی در پاسخ به این سوال که دامداران دام سبک با مشکلات 
بسیاری از جمله افزایش قیمت نهاده ها، مازاد دام و فروش 
دام با قیمت پایین و... دست و پنجه نرم می کنند و چرا دولت 
به مشکلات آنها رسیدگی نمی کند، گفت: سال های گذشته 
در حوزه دام عشایر ۵۰۰ هزار تن نهاده دریافت می کردیم. تا 
آذرماه سالجاری هم بیش از ۵۶۰ هزار تن جو،   ذرت، سبوس 
و کنجاله سویا بین دامداران توزیع شد. قبلا فاصله قیمت 
نهاده  دولتی و آزاد ۱۵۰ تومان بود که این عدد افزایش یافته 
و در حال حاضر نهاده ها در بــازار آزاد ۳۰۰ درصد گرانتر 
از نهاده های دولتی هســتند.خرم افزود: برای مثال جوی 
دولتی کیلویی حدود ۲۰۰۰ تومان قیمت دارد، ولی در بازار 

آزاد قیمت آن به کیلویی ۷۵۰۰ تا ۸۰۰۰ تومان می رسد.

عضو هیئت نمایندگان اتاق بازرگانی تهران می گوید بالا 
رفتن قیمت نفت و افزایش فروش فراورده های نفتی در بالا 
رفتن آمار صادراتی کشور در ماه های گذشته نقش داشته اما 
نمی توان کل رشد صادرات را به آن نسبت داد.مهرداد عباد 
در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: با عبور از برخی مشکلات 
بزرگ که اقتصاد ایران در ســال گذشته با آن رو به رو بود، 
در سال جاری شــرایط برای افزایش حضور در بازارهای 
بین المللی و بالا بردن رقم صادرات فراهم شــده و به نظر 
می رسد با کاهش برخی فشارها، امکان افزایش صادرات 
نفتی و فراورده های وابسته به آن به وجود آمده که در کنار 
کاهش محدودیت های کرونایی به افزایش صادرات ایران 
کمک کرده است.به گفته وی، صرف این اتفاق می تواند به 
افزایش دسترسی به درآمدهای نفتی و فعال کردن اقتصاد 
مولد کمک کند، هر چند تا استفاده از تمام ظرفیت های 
موجود در این حوزه راهی طولانی باقی مانده است.عضو 

اتاق بازرگانی تهران با بیان اینکه بــی ثباتی نرخ ارز برای 
صادرکنندگان مشکلات جدی به وجود آورده است، بیان 
کرد: اینکه یک تولیدکننده یا صادرکننده کالایی را تولید 
کرده و به فروش برســاند اما با توجه به نامشخص بودن 
سرنوشت ارز نداند که در مرحله بعدی مواد اولیه را باید با 
چه نرخی خریداری کند، قطعا به ضرر آمارهای صادراتی و 
در نهایت اقتصاد کشور تمام خواهد شد. ثبات در نرخ ارز 
یکی از مهم ترین خواسته های صادرکنندگان از دولت است.
عباد با اشاره به برخی مشکلات ساختاری در حوزه صادرات 
غیرنفتی، توضیح داد: یکی از موضوعاتی که باید برای آن 
راه حلی پیدا شود، تغییر نگاه کلان در این حوزه است. ما 
باید این دیدگاه که همه کالاها را تولید کنیم و همه کالاها 
را صادر کنیم فاصله بگیریم. اقتصاد ایران نیز مانند اقتصاد 
دیگر کشورها، در تولید و صادرات برخی کالاها مزیت نسبی 
دارد و در برخی کالاها نه. از این رو ما باید تمرکز خود را بر 

صادرات کالاهایی قرار دهیم که در آنها توان رقابت داریم و 
می توانیم بازار خود را حفظ کرده و ارتقا بدهیم.وی ادامه 
داد: ما به شکل ســنتی در بازارهایی مانند فرش، پسته و 
زعفران حضور داشته ایم اما با توجه به ضعف در بازاریابی، 
بســته بندی و تبلیغات یا این بازارها را از دست داده ایم یا 
کار برایمان بسیار دشوار شده است. تغییر در سیاست های 
داخلی باید به بهبود حضور ما در این عرصه ها کمک کند.

عضو اتاق بازرگانی تهران صادرات فله ای کالا را یکی دیگر از 
معضلات صادرات غیرنفتی ایران دانست و گفت: متاسفانه 
بخش مهمی از صادرات غیرنفتی ما به شکل فله و با کالاهای 
با ارزش افزوده پایین انجام می شود، این در حالی است که 
اگر ما تنها در تولید برخی کالاها ســرمایه گذاری کنیم و 
فراورده هایی با ارزش افزوده بالاتر تولید کنیم، هم درآمد 
بیشتری در این حوزه خواهیم داشت و هم امکان رقابتی 

بالاتر در بازارهای بین المللی پیدا می کنیم.

برداشت ۲۵ میلیون مترمکعب گاز  از ذخایر شوریجه  و سراجهچین از اسب قدرت پیاده شد

آیا رشد آمار صادراتی ایران غیر واقعی است؟قاچاق دام از مرزهای غربی کشور
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 چقدر تسهیلات به واحدهای 
صنعتی تزریق شده است؟

 چرا سرمایه گذاری
  ایران در عراق 
رشد نمی کند؟

 سرمایه در گردش 
 چالش بزرگ 

واحدهای تولیدی
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kasbokarnews 

سرمقاله

 شرط  مهم
  حذف ارز دولتی

در حال حاضــر حذف ارز 
دولتی و آزاد کردن قیمت 
ارز به چند اصل بســتگی 
دارد. با حــذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانی قیمت نهاده های 
دامی یا کالاهایی که با این ارز وارد کشــور می 
شــود افزایش خواهد یافت. عمده نهاده هایی 
که با ارز دولتی وارد می شــود نهاده های دامی 
اســت و بخش های دیگر نیز شامل دارو و مواد 
اولیه مورد نیاز این بخش است. همچنین برخی 
کالاهای اساسی نیز با این این ارز وارد می شود. 

بخش کالاهای ...

  مرتضی عزتی، اقتصاددان

متن کامل  د ر صفحه3
3
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برنامه مکتوب دولت برای حذف ارز 
ترجیحی   به  مجلس رفت 

 بیم  و   امید 
 حذف  ارز دولتی

شماره گذاری خودروهای 
بی کیفیت  متوقف شود

ابهامات برجام، مهمترین دلیل ریزش بورس است

تداوم  خروج   نقدینگی  از بورس
صفحه4

صفحه۲

سیگنال کاهشی به بازار ارز
نگاه بازار ارز  معطوف   به   مذاکرات   است

دلار   وارد  کانال 2۵ هزار تومان می شود؟

سرانجام دولت برنامه اجرایی حذف ارز ترجیحی 
و شــیوه جبران تاثیرات آن در معیشت مردم را 
به کمیسیون تلفیق بودجه مجلس تقدیم کرد. 
واکنش های متفاوتی در رابطه با آسیب ها و منافع 
حذف این ارز در شرایط فعلی اقتصاد مطرح شده 
است. به باور بسیاری از فعالان اقتصادی در شرایط 
فعلی کشور آمادگی حذف این ارز را ندارد. به باور 
این افراد آثار تورمی حذف این ارز بسیار زیاد است 
و رشد قیمتها موجب کاهش هر چه بیشتر قدرت 
خرید مردم بخصوص بخش آسیب پذیر جامعه 

خواهد شد. شاید ...

به نظر می رسد دیگر زمان آن فرا رسیده تا از تولید 
محصولات خودرویی که هر سال به عنوان یکی از 
عوامل اصلی در تلفات جاده ای به شمار رفته و هزینه 
بالایی را بر دولت و اقتصاد تحمیل می کند، جلوگیری 
شود. تصادف زنجیره ای ۵۰ خودرو در روزهای اخیر 
موجب شد تا یکی از اصلی ترین ایرادات خودروهای 
داخلی که به صورت مستقیم با جان مردم ارتباط 
دارد مشخص شود. باز نشدن ایربگ تمامی خودروها 
بجز یک مورد می تواند نشان دهنده فاجعه ای در 
صنعت خودروسازی کشور باشد. انتظار می رود که 
دولت در برخورد خود با این صنعت بازنگری کند، 
موضوعی که تغییر رویکرد در پارادایم های اساسی 

کشور را طلب می کند....

هیچ کدام از استان ها قطعی گاز ندارند

 مردم در مصرف گاز صرفه جویی کنند
رئیس کمیسیون تنظیم بازار انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی

محدوده قیمت موبایل چقدر است؟

 بانک ها به 
 مردم تسهیلات دهند،
 نه تضییقات

رییس جمهوری:

صفحه2



اقتصاد2
ایران وجهان

بورس به مرز یک میلیون و ۳۰۰ هزار 
واحد نزدیک شد

در ادامه روند نزولی در بازار سرمایه شاخص 
کل بورس روز گذشــته هم کاهشی بود و در 
مرز یک میلیون و ۳۰۰ هزار واحد قرار گرفت.

به گزارش ایســنا، شــاخص کل بورس روز 
گذشــته با ۴۲۷۱ واحد کاهش در رقم یک 
میلیون و ۳۰۶ هزار واحد ایستاد. شاخص کل 
با معیار هم وزن هم با ۱۳۹۴ واحد نزول رقم 

۳۴۵ هزار و ۸۴ واحد را ثبت کرد.
معامله گــران این بازار ۳۱۳ هــزار معامله به 
ارزش ۳۲ هــزار و ۵۱۸ میلیــارد ریال انجام 

دادند.
ملی صنایع مــس ایران، بانــک ملت، فولاد 
مبارکــه اصفهان، پتروشــیمی فنــاوران و 
سرمایه گذاری غدیر نســبت به سایر نمادها 
بیشترین تاثیر منفی و در مقابل ایران خودرو 
و گســترش نفت و گاز پارســیان نسبت به 
 ســایر نمادها بیشــترین تاثیر مثبت را روی 

بورس گذاشتند.
در آن ســوی بازار ســرمایه شــاخص کل 
فرابورس تنها با سه واحد افزایش در رقم ۱۷ 
هزار و ۸۷۵ واحد ایســتاد. در این بازار ۱۵۰ 
 هزار معامله بــه ارزش ۱۴۹۸ میلیارد ریال 

انجام شد.
صنعتی مینو، فرابورس ایران، پتروشــیمی 
تندگویان، بیمه اتکایی ایرانیان، بیمه سامان 
و بیمه پاســارگاد نســبت به ســایر نمادها 
بیشترین تاثیر مثبت و در مقابل سنگ آهن 
گوهرزمین نسبت به ســایر نمادها بیشترین 
تاثیر منفی را روی فرابورس گذاشــتند. در 
بازار روز گذشــته هم زور صف های فروش به 
صف های خرید چربید به طوری که ۳۹ نماد 
بــه ارزش ۹۳۴ میلیارد ریال صــف خرید و 
 ۱۱۷ نماد به ارزش ۳۴۴۱ میلیارد ریال صف 

فروش بودند.

به همت بانک سامان اتفاق افتاد
بازآفرینی تولید و اشــتغال در 

ذوب آهن سپهر شرق
شــرکت گســترش خدمات آتیه اندیشان 
سپهر شــرق به عنوان یک شرکت خصوصی 
پیشــگام در تولید انواع شمش های فولادی 
اســت که در زمینی به مســاحت حدود ۴۰ 
هکتار در ســال ۱۳۸۸ در شــهرک صنعتی 
 خضرلو واقــع در شهرســتان عجب شــیر

 احداث شد. 
این مجتمــع بــا بهره گیــری از تکنولوژی 
کوره های القایی قابلیت تولید شــمش های 
فــولادی بــا ســایز ۱۵۰*۱۵۰، ۱۳۰* 
 ۱۳۰، ۱۲۵*۱۲۵ در طول هــای مختلــف 

را داراست.
این شــرکت بــا بهره گیری از ۶ ســت کوره 
القایــی بــرای تهیــه مــذاب از آهن قراضه 
و ماشــین آلات ریخته گری مــداوم کیفیت 
مطلوب را سرلوحه خود قرار داده و با در اختیار 
داشتن آزمایشگاه کوانتومتری و آزمایشگاه 
 آب شــده امروز ســرآمد تولید باکیفیت در 

منطقه است.
فرآیندهای این شــرکت اعــم از تفکیک و 
فــرآوری قراضه به ترتیب در ســه ســایت 
فرآوری، تهیه مــذاب از قراضه در کوره های 
القایــی، انتقــال مــذاب بــه کوره هــای 
 پاتیلــی و ریخته گــری و برشــکاری را 

شامل می شود.
نقــاط قــوت شــرکت گســترش خدمات 
آتیه اندیشــان ســپهر شــرق، دسترسی به 
جاده اصلــی ترانزیت، خط آهــن، نیروگاه، 
خطوط انتقــال گاز اســت و همین موضوع 
 این شــرکت را از ســایر رقبا ممتاز ساخته

 است. 
مدیریت این مجتمع در راستای تحقق اهداف 
اقتصــاد مقاومتی افزایش تولیــد باکیفیت، 
کاهــش ریســک های ایمنی و بهداشــت و 
آلایندگی محیط زیســت، پیاده سازی و اخذ 
اســتانداردهای ملــی و بین المللی به منظور 
مدیریت یکپارچه، در رئوس استراتژی خود 

قرار داده است.
این شــرکت به عنوان یکی از پتانسیل های 
اقتصــادی و تولیــدی منطقــه در ســال 
۱۳۹۴ دچــار مشــکلات فراوانی بــود که 
با تدبیــر و حمایت و همراهی بانک ســامان 
 توانســت بر همه مشــکلات اجرایی و مالی 

فائق آید.

خبر

پــس از چنــد روز ریزش 
مقطعــی قیمــت دلار در 
بازار، امروز اتفاق مهمی در 
صرافی های بانکی به وقوع 
پیوســت و دلار و یورو در 

صرافی های بانکی همزمان کانال عوض کردند.  
 به گزارش خبرگزاری خبرآنلایــن، رفتار صرافان 
در بازار امروز با روزهای گذشته کمی متفاوت شد 
و در حالی که در روزهای گذشــته معاملات بزرگ 
در بازار جریان نداشــت امروز بار دیگر معاملات از 

سر گرفته شد.  
 قیمت دلار در صرافی هــای بانکی ۲۵ هزار و ۹۸۰ 
تومان اعلام شد. هر چند قیمت دلار کاهشی اندک 
را نسبت به دیروز داشــت اما به واسطه تغییر کانال 

این کاهش بسیار مهم تلقی می شود.  
 کاهش قیمت دلار در صرافی های بانکی، زمینه را 
برای کاهش بهای دلار در بازار آزاد نیز مهیا کرد و در 
نتیجه بهای دلار در بازار آزاد به کف کانال ۲۷ هزار 
تومان رســید و در نتیجه هر دلار در بازار به قیمتی 

در محدوده ۲۷ هزار  و صد تومان فروخته می شود.
 در حالی که طی روزهای اخیر خالی فروشان تلاش 

گســترده ای را برای فروش دلار به قیمت ها بالاتر 
و تعیین نرخ در بازار به کار بســتند، متوقف شدن 

معاملات بزرگ مانع از اثرگذاری فعالیت آنها شد.  
 در بازار امروز ارز نیز وضعیت عادی گزارش شــده 
و بازگشــت خرید و فروش به بازار سبب شده است 
صرافانی که پیش از این بــا نصب اطلاعیه ای عدم 
فعالیت خــود در خرید و فــروش ارز را گواهی می 
دادند حالا به این نکته اذعان کنند که خرید وفروش 
را از سر  گرفته اند. نکته مهم اینجاست که بر اساس 
بخشــنامه اعلامی دولت، فــروش دلار تنها برای 

مصارف ۲۵ گانه ای مجاز اســت که از سوی بانک 
مرکزی اعلام شده و در دســت داشتن پاسپورت و 
همچنین در دست داشتن بلیت سفر برای خرید ارز 

مسافرتی مجاز اعلام شده است.  
 

قیمت دلار کاهش می یابد؟
صرافان در پاسخ به این ســئوال که آیا قیمت دلار 
کاهش می یابد یا خیر؟ می گوینــد بهای هر دلار 
می تواند تا کف کانــال ۲۵ هزار تومــان نیز عقب 
نشینی کند اما نکته اینجاست که این کانال هسته 

سخت مقاومتی برای دلار در صرافی بانکی تلقی می 
شود. احتمال ورود دلار به کانال ۲۶ هزار تومان در 
بازار آزاد نیز بالاست اما صرافان به واسطه استناد به 
بودجه سال آینده می گویند ریزش قیمت ها بیش از 
این میزان کمی دشوار به نظر می رسد، مگر معادلات 
دستخوش تغییر شود.   نرخ تسعیر دلار در بازار در 
سال آینده ۲۳ هزار تومان تعیین شده است و همواره 
فاصله ای دو تا چهار هزارتومانی در وضعیت عادی 

میان این نرخ و بازار آزاد دیده می شود.  

حساسیت دلار به مذاکرات کاهش یافت؟
علی اصغر سمیعی، رییس اسبق کانون صرافان در 
پاســخ به این سئوال که آیا حساســیت بازار ارز به 
مذاکرات کاهش یافته است یا خیر؟ گفت: نگاه بازار 
ارز معطوف به مذاکرات است و همین که قیمت دلار 
در این مدت افزایش نداشته است نشان می دهد که 
بازار واکنش مثبتی به اتفاقات اخیر نشان داده است.  
 مدیــر صرافی دیگــر در منطقه فردوســی نیز به 
خبرآنلاین گفت: نکته مهم این است که دلار مداوم 
روند افزایشی قیمت را تجربه می کرد اما در شرایط 
فعلی این روند متوقف و ســپس کاهشــی شد، اما 
طبیعی است که شاهد واکنش چکشی و هیجانی از 

سوی بازار نباشیم.  

نگاه بازار ارز معطوف به مذاکرات است

سیگنال کاهشی به بازار ارز

رئیس جمهور در نشست با مدیران عامل بانک ها 
تاکید کرد

بانک ها به مردم تسهیلات دهند، نه 
تضییقات

رئیس جمهور با بیان اینکه به نتیجه رسیدن تحول 
اقتصادی در گرو موفقیــت در ایجاد تحول در نظام 
بانکی است، اظهار داشت: وضع موجود نظام بانکی 

باید بر مبنای عدالت و به نفع مردم متحول شود.
به گزارش ایسنا، آیت الله سید ابراهیم رئیسی صبح 
دوشنبه در نشستی با مدیران عامل بانک ها با بیان 
اینکه دولت سیزدهم اصلی ترین وظیفه خود را ایجاد 
تحول در عرصه های مختلف و بویژه تحول در وضع 
موجود نظام بانکی به سطح مطلوب می داند، گفت: 
عدالت به عنوان مسیر و مقصد حرکت، مبنای عمل 
دولت در ایجاد تحول در نظام بانکی اســت. رئیس 
جمهور افزود: نظام بانکی با دو دســته مشــکلات 
درونی و بیرونی مواجه اســت. اگــر مجموعه نظام 
بانکی نتواند این مشکلات را مرتفع کرده و عملکرد 
صحیحی داشته باشد بالتبع عدالت را نیز نقض کرده 
اســت. رئیســی ادامه داد: خود بانک ها با همکاری 
بانک مرکزی، تا پیش از پایان سال کارگروهی برای 
شناسایی و رفع مشکلات درونی نظام بانکی تشکیل 
دهند تا با بازنگری مقررات بانکی به رفع تعارض ها، 
ایجاد شفافیت و تسهیل مسیر فعالیت های بانکی 
در زمینه ارتباط مــردم و تولیدکنندگان با بانک ها 

اقدام کنند.
رئیس جمهور تصریح کرد: بزرگترین سرمایه بانک ها 
آبرو و اعتبار نظام بانکداری کشور نزد مردم است که 
این سرمایه با امانتداری صحیح بانک ها از پول مردم 
به دست آمده و حفظ خواهد شــد. آفت این اعتبار 
فساد در عملکرد نظام بانکی است و لذا نظام بانکی 
با »خودمراقبتی« پیش و بیــش از هر کس مانع از 
مخدوش شــدن حیثیت و اعتبارش شود. رئیس 
جمهور بازنگری در عملکردها را در کنار بازنگری در 
مقررات بانکی مورد تأکید قرار داد و افزود: هدف تحول 
و بازنگری در نظام بانکی تطبیق کامل مراودات بانکی 

در کشور با احکام اسلامی است.
آیت الله رئیسی گفت: تجربه و دانش مدیران بانکی 
سرمایه ای ارزشمند است که به ایجاد تحول واقعی 
در نظام بانکی کمک می کند. در عین حال مدیران 
بانک ها بدانند که شرط موفقیت در ایجاد تحول در 
نظام بانکی آن اســت که همه اجزا و کارکنان نظام 

بانکی به تحول مورد نظر مقید و متعهد باشند.
رئیس جمهور افــزود: مدیران بانکی همچنین باید 
ریسک پذیر و مسئولیت پذیر باشــند و مدیری که 
شجاعت نداشته باشد، نمی تواند مجری خوبی برای 

سیاست های تحولی باشد.
رئیسی از مدیران بانکی خواست که با حساسیت و 
دقت و در عین حال شجاعت در چارچوب مقررات 
الزام آور، بــرای ایجاد تحول در نظــام بانکی تلاش 
کنند. رئیس جمهور همچنین توسعه زیرساخت ها 
و خدمــات الکترونیک در بانک هــا را باعث ارتقای 
شفافیت و تسهیل نظارت بر عملکرد بانک ها دانست. 
رئیسی بر ضرورت توسعه جریان قرض الحسنه در 
نظام بانکی تأکید کرد و گفت: بانک ها تلاش کنند 
کارمزد و سود تســهیلات اعطایی را تا حد ممکن 
کاهش دهند. همچنین در پرداخت تسهیلات خرد به 
مردم اعتبارسنجی جایگزین اخذ وثیقه شود؛ بانک ها 

به مردم تسهیلات بدهند نه تضییقات.
آیت الله رئیسی اظهار داشــت: مقررات بانک ها در 
اعطای تسهیلات به مردم باید ســهل و آسان و در 
اعطای تسهیلات به افراد بدحســاب سختگیرانه 
باشد. بدهکاران بدحساب بانکی شناسایی، دسترسی 
آنها به اعتبارات بانکی قطع و در صورت لزوم معرفی 
شوند. بعضی بدحســاب ها با بانک های متعدد در 
ارتباط هســتند، لذا این هماهنگــی بین بانک ها 
وجود داشــته باشــد که از ارتباط چنین افرادی با 
بانک های مختلف و متعدد جلوگیری شود. رئیسی 
با تاکید بر اینکه دریافت سود مشارکت از تسهیلات 
بانکی دقیقا بر اساس مقررات مصوب و ابلاغی بانک 
مرکزی انجام شود، گفت: اخذ هرگونه وجه دیگری 
تحت هر عنوان از تسهیلات گیرنده مجاز نیست و 
باعث ایجاد نگاه منفی در مردم نسبت به نظام بانکی 
خواهد شد. چنانچه بانکی مبالغی غیر از نرخ سود 
مشــارکت مصوب از افراد اخذ کرده این مبالغ را به 

آنها بازگردانید.
رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش، خاطر 
نشان کرد: بانک ها تا آنجا که ممکن است از تملیک 
واحدهای تولیدی خودداری کنند، اما چنانچه ناچار 
به این کار شــدند، در کوتاه ترین زمان ممکن یا آن 
واحد تولیدی را مجدداً راه اندازی و یا واگذار کنند تا 
تولید دچار وقفه نشود و کارگران بیکار نشوند. رئیس 
جمهور بر ضرورت هدایت نقدینگی به سوی نظام 
تولید تاکید کرد و اظهار داشت: اگر نقدینگی به سمت 
تولید هدایت شود، مشکلی ایجاد نخواهد کرد، اما اگر 
نقدینگی به سوی تولید نرود، مانند سیل در جامعه 

به راه افتاده و به هر جا برسد، خرابی به بار می آورد.
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اعطای وام به کسب وکارها در سال جاری در حالی رشد 
چشمگیری داشته که سال گذشته تا پایان هشت  ماه 
منتهی به آبان ۱۳۹۹ در مجموع ۱۰۴۳ هزار میلیارد 

تومان وام به همه بخش   های اقتصاد پرداخت شده بود
گزارش آماری که از سوی وزارت صمت منتشر شده 
نشــان می دهد بنگاه   های تولیدکننده تا پایان آبان 
ماه نسبت به مدت مشابه ســال قبل از شبکه بانکی 
تسهیلات بیشتری دریافت کرده   اند، اما به دلیل صرف 
عمده این منابع برای سرمایه در گردش که حدود ۷۹ 
درصد کل تسهیلات را تشکیل می دهد، مساله تقویت 
بنیه تولید و رشد تشکیل سرمایه در بخش صنعت به 

فراموشی سپرده شده است.
شواهد موجود برگرفته از آمارهای وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و بانک مرکزی نشــان می دهد، تامین مالی 
بخش صنعت و معدن تنها در حد رفع امور جاری است 
و به رشد ملموس تشکیل سرمایه بخش تولید منجر 
نشده است. از آنجا که منابع مالی دو طرح تبصره »۱۸« 

و تسهیلات رونق تولید عمدتا به استان   های معدودی 
تزریق می شود، دست طیف وسیعی از واحدهای تولید 
در استان   های کشور از دسترسی به منابع مالی دور مانده 
است. در حالی عطش واحدهای تولید برای سرمایه در 
گردش با هر بار جهش تورم شــدت می گیرد که این 
موضوع موجب خواهد شد، توان بنگاه   ها برای تجهیز و 
خرید ماشین    آلات که روی بنیه صنایع برای نوآوری و 

بهره   وری اثر می   گذارد، تضعیف شود.
بررســی گزارش تامین مالی اقتصاد در شبکه بانکی 
طی سال جاری نشان می دهد، در هشت  ماه منتهی 
به آبــان ۱۴۰۰ با رشــد ۶۵درصدی، بــه واحدهای 
اقتصادی سراسر کشــور ۱۷۲۷هزار میلیارد تومان 
تسهیلات تزریق شده است. اعطای وام به کسب وکارها 
در ســال جاری در حالی رشد چشــمگیری داشته 
که سال گذشــته تا پایان هشــت  ماه منتهی به آبان 
۱۳۹۹ در مجمــوع ۱۰۴۳ هزار میلیــارد تومان وام 
به همه بخش   های اقتصاد پرداخت شــده بود. مرور 

کارنامه شبکه بانکی در سال جاری نشان می دهد، تا 
پایان آبان ماه ۱۴۰۰ بیش از ۵۱۵هزار میلیارد تومان 
تسهیلات به بنگاه   های دو بخش صنعت و معدن اعطا 
شده که گویای سهم ۹/ ۲۹درصدی تولید از وام   های 
بانکی است. این عدد در حالی رشــد ۶۹ درصدی را 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته تجربه کرده است که 
در هشت ماه منتهی به آبان ۱۳۹۹ در مجموع ۳۰۴هزار 
میلیارد تومان تسهیلات به تولیدکنندگان دو بخش 
صنعت و معدن پرداخت شده بود؛ عددی که از سهم 
۲۹درصدی بخش تولید از کل تســهیلات پرداختی 

شبه بانکی حکایت دارد.
یکی از نکات جالب درباره سهم بخش تولید از وام   های 
بانکی، میزان سرمایه در گردش است. ارقامی که وزارت 
صمت اعلام کرده است نشان می دهد، از کل ۵۱۵هزار 
میلیارد تومان، بیش از ۷۸درصد یا معادل ۴۰۶ هزار 
میلیارد تومان سهم سرمایه در گردش بوده که گویای 
رشد شتابان نیاز بنگاه   های اقتصادی به تسهیلات بر اثر 

افزایش شدید نرخ تورم و تشدید نوسانات ارزی است؛ 
موضوعی که اثر خــود را روی بهای مواد اولیه، هزینه 
نیروی انسانی و هزینه   های دیگر بنگاه گذاشته و نیاز 
فعالان اقتصادی به وجوه نقد را تشدید می کند. صحت 
این وضعیت وقتی مشخص می شود که آمار هشت ماه 
۹۹ از تزریق حدود ۲۲۷ هزار میلیارد تومان تسهیلات 
به بخش   های صنعت و معدن حکایت دارد؛ عددی که 
از سهم حدود ۷۴درصدی ســرمایه در گردش از کل 
تسهیلات تزریق شــده به بخش تولید خبر می دهد. 
بررسی بیشتر اعداد دو گزارش وزارت صمت و بانک 
مرکزی در سال های ۱۴۰۰ و ۱۳۹۹ نشان می دهد، از 
کل تسهیلات تزریق شده به بخش   های صنعت و معدن، 
تنها ۹۸ هزار میلیارد تومان سهم تشکیل سرمایه بوده 
است. به این ترتیب کمتر از ۲۰درصد کل تسهیلات 
پرداختی به صنعت و معدن راهــی یکی از دو بخش 
توسعه و ایجاد در واحدهای صنعتی شده و بنیه صنعت 

را تقویت کرده است

در حالی اعضای هیات تحقیق و تفحص از صنعت خودرو، 
مشکل افزایش خودروهای ناقص را کوتاهی خودروسازان 
و عدم عرضه به بهانه های مختلف می دانند که دبیر انجمن 
خودروسازان ایران و مقام های مسئول ایران خودرو تنها 
دلیل افزایش تعداد خودروهای ناقــص را نبود قطعات 
الکترونیکی و چیپست های مورد استفاده در این قطعات 
می داند. به گزارش ایسنا، موضوع افزایش خودروهای ناقص 
چندی است که بسیار داغ شده و بحث های بسیاری را به 
دنبال داشته است. تعداد خودروهای ناقص به حدی بالا 

رفت که کار دست خودروسازان داد.
پس از عدم توجه خودروسازان و وزارت صنعت، معدن 
و تجارت به هشدار سازمان بازرسی کل کشور مبنی بر 
پایش روند تجاری ســازی و تکمیل خودروهای ناقص، 
سازمان مذکور )سازمان مذکور( این اقدام خودروسازان 
را از مصادیق احتکار منجر به اخلال در رقابت تلقی کرد 
و هیات مدیره دو شــرکت ایران خودرو و سایپا را برای 
ارائه توضیحاتی در رابطه با این عــدم اعتنا به افزایش 
خودروهای ناقص و عدم تکمیل آن ها فراخواند؛ این در 
حالیســت که آمار تولید و فروش ۹ ماهه خودروسازان 
نشان می دهد بالغ بر ۴۳ هزار دستگاه خودرو تولیدی 
ایران خودرو و سایپا در این مدت تجاری نشده و ناقص 

کف پارکینگ خودروسازان باقی مانده است.
پس از احضار خودروســازان توسط ســازمان بازرسی 
کل کشور، بررسی و واکاوی بیشتر موضوع خودروهای 
ناقص از جایی برای ما بیشتر مورد اهمیت قرار گرفت که 
یک عضو هیات تحقیق و تفحــص از صنعت خودرو در 
برنامه ای تلویزیونی اعلام کرد: در مسیر تحقیق و تفحص 
با مطالعات و تحقیقات انجام شده، پیش از اعمال افزایش 
قیمت های اخیر )مصوبه ۱۷ آذر ماه ستاد تنظیم بازار 

برای افزایش قیمت خودروهای داخلی( در پارکینگ های 
خودروســازان که خودروهای ناقص موجود هستند، 
متوجه چند نکته حائز اهمیت شدیم. خودروسازان با 
عرضه قطره چکانی خودرو، تمایل دارند بازار همیشــه 
تشنه باقی بماند و تقاضای بیش از عرضه حاکم باشد. 
همچنین دیده شد که بسیاری از این خودروهای انبار 
شده به سبب کسری یک قطعه که ممکن است در داخل 
نیز قابلیت تامین داشته باشد، قابلیت تجاری سازی ندارد. 
خودروسازان )پیش از اعمال افزایش قیمت ها( با عدم 
تامین یک قطعه )به جهت توجیه عدم تجاری سازی برای 
کارشناس تحقیق و تفحص( از تکمیل و عرضه خودرو 
جلوگیری کردند تا پس از افزایش قیمت ها، محصولات 

را با قیمت جدید عرضه کنند.
در ایــن رابطــه احمــد نعمت بخش- دبیــر انجمن 
خودروسازان ایران- در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه 
برخی نمایندگان مجلس گاها صحبت هایی می کنند 
که عامه پسند باشد، اظهار کرد: صنعت خودرو به دنبال 
روش های نادرســتی که در امر فروش و قیمت گذاری 
خودرو به آن تکلیف شده اســت و نتیجه این روش ها 
منجر به افزایش فاصله قیمت خودرو از کارخانه  تا بازار 
شده است و در نهایت مجبور به فروش خودرو به شیوه 
قرعه کشی برای تعیین مشتریان شده که همه در مورد 

آن اظهار نظر می کنند.
وی افزود: طی سال های اخیر بطور مثال فولاد مبارکه 
۱۰۳۲ درصد افزایش قیمت داشته است و سایر مواداولیه 
نیز با درصدهای بالا مشمول افزایش قیمت شده اند اما 
خودرو حدود ۵۰۰ درصد افزایش قیمت داشته است. بر 
این اساس میزان رشد قیمت مواداولیه و قیمت خودرو 

قابل مقایسه نیست. 

هیئت تجاری ایران که به سرپرستی رئیس اتاق بازرگانی به 
عراق سفر کرده در دیدار با مســئولان عراقی به بررسی ابعاد 
مختلف همکاری های تجاری دو کشــور پرداختــه و از لزوم 
کنار رفتن برخی موانع ســخن گفته است. به گزارش ایسنا، 
غلامحسین شافعی در این نشست، توسعه روابط اقتصادی دو 
کشور را ضروری دانست و گفت: کشور عراق برای ما فراتر از یک 
شریک تجاری است و پیوندهای دو کشور به قدری عمیق است 
که نیاز داریم در بخش های اقتصادی پیشرفت های بیشتری را 
رقم بزنیم. رئیس هیات تجاری ایران در این سفر تاکید کرد: 
در این سفر از پشتیبانی ۴ نماینده مجلس ایران، ریاست اتاق 
مشــترک ایران و عراق و منتخبی از فعالان اقتصادی ایران 
برخورداریم و این انتظار می رود که با مذاکرات تخصصی بتوانیم 

سرفصل جدیدی در روابط اقتصادی دو کشور رقم بزنیم.
در ادامه این نشست عادل عکاب حسین - رئیس اتاق صنایع 
عراق - ضمن خوشامدگویی به هیئت ایرانی گفت: باید اعتراف 
کنیم که هنوز فعالیت اقتصادی واقعی بین دو کشور اتفاق 
نیفتاده است. فعالیت تجاری وجود دارد اما فعالیتی که شامل 
بخش صنعت بشود هنوز رقم نخورده است. جلسات زیادی 
برگزار کردیم، نمایندگانی از اســتان های هم جوار انتخاب 
شدند و پیشنهادهایی در جلسات مشترک مطرح شده است. 
در زمینه صنعت فعالیت های فردی از طرف ایرانی ها را شاهد 
بوده ایم و موفق شده اند اما نیاز است که این موضوع به یک 
جریان تبدیل شــود. وی ادامه داد: کارخانه های زیادی در 
ایران تنها برای بازار عــراق تولید می کنند اما هیچ گاه اینجا 
کارخانه احداث نکرده اند. در یک دیدار که در دانشگاه تهران 
بود به فرصت های صنعتی اشاره کردیم اما همکاری ها هنوز به 
بخش صنعت سرایت نکرده است. عکاب حسین افزود: زمینه 
روابط اقتصادی دو کشور سابقه ۱۸ ساله دارد اما اراده کافی 
برای سرمایه گذاری صنعتی از سوی ایران وجود ندارد و روابط 

در سطح تجارت باقی مانده است. نیاز هست اتاق مشترکی در 
حوزه صنعت داشته باشیم تا موانع این همکاری را بررسی 
کنند. من کارخانه هایی را در ایران دیده ام که متوقف شده اند. 

این کارخانه ها می توانند در عراق فعال شوند.
رئیس اتاق صنایع عراق گفت: در زمینه تأمین مواد اولیه آماده 
همکاری هستیم همچنین ۶ شهرک صنعتی در عراق داریم 
که فرصت های سرمایه گذاری در آن فراهم است. پیشنهادهای 
زیادی از کشورهای مختلف دادیم. در حال حاضر با اردن در 
حال همکاری هستیم. علاقه داریم این همکاری با ایران شکل 
بگیرد و شهرک صنعتی مشترکی با ایران داشته باشیم. آماده 
هستیم تا بازسازی و توسعه عراق را با کمک ایران دنبال کنیم.

وی ادامه داد: حضور نمایندگان پارلمان دو کشــور در این 
نشست مغتنم است. امیدواریم با اهتمام آن ها قوانین مورد 
نیاز برای توسعه همکاری دو کشور به تصویب برسد و در آینده 

سطح همکاری ها متفاوت از امروز باشد.
بر اساس گزارش پایگاه خبری اتاق ایران، در ادامه این نشست 
غلامحسین شافعی در پاسخ به عکاب حسین گفت: همان طور 
که به درستی اشاره کردید پایداری روابط اقتصادی صرفاً با 
مبادله تجاری نیست و ســرمایه گذاری بلندمدت پایداری 
ایجاد می کند. این را همه فعالان اقتصادی مدنظر دارند. در 
اینکه عراق نیازمند بازسازی، توسعه صنعتی و افزایش سطح 
اشتغال و رفاه است، تردیدی نیست اما هر نوع روابط اقتصادی 
دوطرفه نیازمند تأمین منافع مشروع دو طرف است اگر این 

منافع شناخته شود، توسعه روابط اتفاق می افتد.
رئیس اتاق ایران ادامه داد: در ســال های گذشته ۳ میلیارد 
دلار در عراق سرمایه گذاری کرده ایم اما به مشکلاتی برخورد 
کرده ایم که در تداوم سرمایه گذاری تأثیرگذار بوده است. باید 
مسائل و موانع را بررسی و برطرف کنیم. در این صورت توسعه 

همکاری صنعتی خودبه خود اتفاق می افتد.

چقدر تسهیلات به واحدهای صنعتی تزریق شده است؟

سرمایه در گردش چالش بزرگ واحدهای تولیدی

چرا سرمایه گذاری ایران در عراق رشد نمی کند؟مجلسی ها از کوتاهی خودروسازان گلایه دارند؛ خودروسازان از نبود قطعات

گروه اقتصاد ایران وجهان
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افت قیمت سکه و طلا در بازار 
قیمت سکه )دوشنبه، ۲۷ دی ماه( در بازار تهران با ۸۰ هزار تومان کاهش نسبت به روز گذشته به ۱۲ میلیون تومان رسید. ارزش هر قطعه سکه تمام بهار آزادی طرح جدید با کاهش ۸۰ 
هزار تومانی نسبت به روز گذشته به رقم ۱۲ میلیون و تومان رسید و سکه تمام بهار آزادی طرح قدیم با قیمت ۱۱ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان معامله شد. نیم سکه بهار آزادی ۶ میلیون و 

۵۵۰ هزار تومان، ربع سکه سه میلیون و ۶۷۰ هزار تومان و سکه یک گرمی ۲ میلیون و ۲۵۰ هزار تومان قیمت خورد. علاوه بر این، در بازار طلا نیز نرخ هر گرم طلای ۱۸ عیار به یک میلیون 
و ۱۸۶ هزار تومان رسید و قیمت هر مثقال طلا نیز پنج  میلیون و ۱۳۸ هزار تومان شد.

خبر

بازار ارز و طلا روز گذشته شــاهد کاهش قیمت دلار ، 
قیمت طلا و قیمت سکه بود. به گزارش اقتصادنیوز ، بازار 
ارز روز گذشته شاهد افت قیمت دلار بود. این اسکناس 
آمریکایی روز گذشــته ۱۶۰ تومان از ارزش خود را از 
دســت داد و بر روی ۲۷ هزار و ۴۸۰ تومان قرار گرفت. 
این افت قیمت در بازار متشکل اندکی بیشتر بود. قیمت 
دلارمتشکل روز گذشته ۳۶۹ تومان از عصر روز گذشته 

پایین تر بود و با ۲۵ هزار و ۱۹۰ تومان معامله شد. 

قیمت دلار و یورو در صرافی ملی چند؟ 
صرافی ملی در ســومین روز هفته جاری قیمت خرید و 
فروش  دلار و یورو را اعلام کرد. بر این اساس قیمت خرید 
دلار آمریکا ۲۵,۶۴۳ )بیست و پنج  هزار  و ششصد و و چهل 

و سه  تومان( و قیمت فروش دلار آمریکا ۲۶,۱۶۱)بیست و 
شش هزار وصد و شصت و یک تومان( اعلام شد. همچنین 
براساس اعلام صرافی بانک ملی ایران قیمت خرید یورو  
۲۸,۸۵۶  ) بیست وهشت و هزار و هشتصد و و پنجاه و پنج 
تومان( و قیمت فروش یورو  ۲۹,۴۳۹ )بیست و نه هزار و 

چهارصد و سی و نه   تومان( است.

قیمت درهم پایین رفت
روز گذشته همزمان با کاهش قیمت دلار ، قیمت درهم نیز 

پایین رفت. قیمت درهم در بازار ارز روز گذشته ۸۰ تومان از 
عصر روز گذشته پایین تر بود و با ۷ هزار و ۵۲۰ تومان مبادله 
شد. با ضرب کردن قیمت درهم در نرخ تبدیل درهم به دلار 
)۳,۶۷۳( عدد  ۲۷ هزارو ۶۲۰ تومان به دست می آمد که 

اندکی نسبت به قیمت  دلار در بازار بالاتر بود. 

قیمت سکه نزولی شد
قیمت اونس طلا در بازار جهانی روز گذشته  تقریبا ۵ دلار از 
روز شنبه بالا تر بود. این فلز گران بهای جهانی روز گذشته 

به ۱۸۲۳ دلار رســید. اما در بازار داخلی  ایران سرنوشت 
قیمت طلا و قیمت سکه نزولی بود. قیمت طلا ۱۸ عیار روز 
گذشته ۱۰ هزار  ۲۰۰ تومان ارزان شد و بر روی ۱ میلیون 
و ۱۸۸ هزار و ۷۰۰ تومان قرار گرفت.  قیمت سکه هم روز 
گذشته ۱۰۰ هزارتومان نزول کرد و به ۱۲ میلیون و ۲۰۰ 
هزار تومان رسید. با احتساب قیمت ۲۷ هزار و ۴۸۰ تومان 
برای دلار، اندازه قیمت واقعی ســکه ۱۱  میلیون و ۷۹۴ 
هزار تومان به دست آمد و حباب سکه نیز ۳,۴۴ درصد بود. 
نزدیک به هفت ماه از آغاز ریاست جمهوری سید ابراهیم 
رئیسی می گذرد و دور جدید مذاکرات برجام در این دولت  
از ۱۲ آذر ۱۴۰۰ شروع شده است. در این مدت پیام های 
مثبت و منفی زیادی روانه بازار ارز تهران شده و معامله گران 

در حالی که در انتظار خبر قطعی از مقر مذاکرات هستند.

قیمت درهم پایین رفت
سیگنال وزارت خارجه به بازار دلار 
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شرط  مهم   حذف ارز دولتی
مرتضی عزتی، اقتصاددان

در حال حاضر حذف ارز دولتی و آزاد کردن قیمت ارز به چند اصل بستگی دارد. با حذف ارز 4200 تومانی قیمت نهاده های دامی یا کالاهایی که با این ارز وارد کشور می شود افزایش خواهد یافت. عمده نهاده هایی که با ارز دولتی 
وارد می شود نهاده های دامی است و بخش های دیگر نیز شامل دارو و مواد اولیه مورد نیاز این بخش است. همچنین برخی کالاهای اساسی نیز با این این ارز وارد می شود. بخش کالاهای اساسی چون در اختیار دولت است، 
قیمت گذاری و توزیع برعهده دولت است. اگر ارز دولتی حذف شود دولت باید به فکر جبران باشد. همچنین قیمت گندم اگر افزایش یابد دولت می بایست نان را قیمت گذاری کند و از آن طرف مابه التفاوت آن را به مردم بپردازد.

قیمت نهاده های دامی قیمت تمام شده کالاهای وابسته را افزایش می دهد. چون هزینه تمام شده بالا می رود. گوشت، مرغ، تخم مرغ و.. مشــمول افزایش قیمت خواهند شد. دولت نمی تواند با این حجم، به تعداد بالای 
تولیدکنندگان محصولات دامی یارانه پرداخت کند. بنابراین رشد قیمتها قطعی است. از طرفی دیگر اگر ارز دولتی دارو و مواد اولیه آن نیز حذف شود مجدد باعث رشد قیمتها در این بخش حیاتی خواهد شد. البته به جز این 
آثار اصلی حذف ارز دولتی در مجموع آثار انتشاری نیز دارد. صنایع غذایی، خدمات گردشگری، هتلداری، رستورانها و... نیز تخت تاثیر اثرات حذف این ارز قرار خواهند گرفت و افزایش قیمتها در تمامی بازارها رخ خواهد داد. 
اما حذف ارز 4200 تومانی در کنار آسیب ها منافعی هم دارد. حذف ارز دولتی رانت و فساد را کاهش می دهد. همچنین موجب شفاف سازی می شود و مشخص می شود در اقتصاد چه کسی چه کاره است و پول ها کجا می 
رود. همچنین دولت می تواند بودجه را به راحتی با افزایش قیمتها تامین کند. بخش قابل توجهی تا 15 میلیارد دلار در سال هزینه برای تخصیص این ارز شد که با حذف این عدد که در حد 18 هزار برابر این عدد، ریال می تواند 

به حساب دولت برود. یعنی به ازای هر دلار 18 هزار تومان به حساب دولت می رود که می تواند موجب عدم استقراض دولت برای تامین بودجه شود.  
اما با توجه به وضعیت موجود اقتصاد و آنچه رخ داده حذف ارز دولتی با شرایط خاصی امکان پذیر است تا منافع آن بیشتر باشد.  مهم ترین شرط این است که شوک به اقتصاد وارد نشود و به تدریج قیمتها تغییر کند. تغییر باید 
در شرایطی باشد که وضعیت اقتصادی رو به بهبود برود. بعد از حذف تحریمها و تحقق برجام می توان به کاهش اثرات حذف ارز دولتی امید داشت. عرضه و تقاضا بهتر می شود و بنگاهها تحمل اثرات ناشی از حذف ارز 4200 

تومانی را خواهند داشت.

رئیــس اتحادیه صنف فروشــندگان لاســتیک، 
روغن، فیلتر و پنچرگیران گفــت: در حال حاضر 
انواع روغن موتور و لاســتیک را وارد سامانه جامع 
تجارت کرده اند که کار هوشــمندانه اي بوده، زیرا 
از ورود محصــولات تقلبي و روغن هــاي متفرقه 
جلوگیري مي کند. داود سعادتي نژاد، رئیس اتحادیه 
فروشندگان لاستیک، فیلتر و تعویض روغن تهران 
در خصوص درج قیمت تولیدکننده بر روي فیلتر 
روغن و روغن موتور، گفت :در حــال حاضر با درج 
قیمت کارخانه بر روي فیلتــر روغن و روغن موتور 
باعث شده است که خرده فروش ها ۳درصد وعمده 
فروش ها 12درصد به قیمت کارخانه اضافه کنند و 

بعد کالا را بفروشند.
وي افزود: عمده فــروش وخرده فروش فیلتر روغن 
و انواع روغن  موتور هر کدام یک سود حاصله  اي را 
دارند بنابراین درج قیمت کارخانه بر روي کالا به نفع 
مصرف کنندگان است. رئیس اتحادیه فروشندگان 
لاستیک، فیلتر و تعویض روغن تهران بیان کرد: در 
حال حاضر انواع روغن موتور و لاستیک را وارد سامانه 
جامع تجارت کرده اند که کار هوشمندانه اي بوده، 
زیرا از ورود محصولات تقلبي و روغن هاي متفرقه 

جلوگیري مي کند. سعادتي نژاد اظهار کرد: مشکلي 
که در حال حاضر وجود دارد این است که با افزایش 
قیمت40درصدي کارخانه ها متأسفانه توزیع روغن 
موتور کاهش پیدا کرده و تعادل بازار بر هم خورده 
است. وي در ادامه خاطرنشــان کرد: اکثر تعویض 
روغني ها گله مندند که نه تنها توزیع روغن موتور 
کاهش پیدا کرده بلکه روغن موتوري که درخواست 
نمي کنیم را به صورت تحمیلي به ما عرضه میکنند؛ 
بنابراین کارخانه ها این مشــکل را براي واحدهاي 
خدماتي ایجاد کرده اند که بایــد در این خصوص 

تجدیدنظر کنند.
داود ســعادتي نژاد، رئیس اتحادیه فروشــندگان 
لاستیک، فیلتر و تعویض روغن تهران در خصوص 
وضعیت بازار لاستیک خودرو عنوان کرد: در حال 
حاضر در بازار لاستیک مشکلي وجود ندارد و از نظر 
لاستیک سواري، لاستیک سنگین و لاستیک ۳15 
که براي اتوبوس و کامیون بوده بازار اشــباع و راکد 
است. وي افزود: لاســتیک با قیمت مصوب عرضه 
مي شــود و دلالي در بازار وجود ندارد این در حالي 
بوده که آرامش در بازار لاستیک بیشتر از بازار روغن 

موتور است.

رئیس اتحادیه فروشندگان آهن و فولاد تهران گفت: 
تقریبا طي دو ماه گذشــته قیمت ها در بازار افزایش 

نیافته و بعضا شاهد کاهش قیمت هم بوده ایم.
حمیدرضا رستگار، رئیس اتحادیه فروشندگان آهن و 
فولاد تهران در مورد وضعیت بازار آهن و فولاد، اظهار 
کرد: وضعیت بازار آهــن و فولاد معمولاً در این فصل 
از سال با باقي فصول که ســاخت و ساز بیشتر است، 
فرق میکند. مشتریاني که براي خرید به بازار مي آیند 
معمولاً مصرف زیادي براي آهن و فولاد ندارند زیرا یا 
در انتهاي ساخت و ساز قرار دارند و یا به دلیل وضعیت 
آب و هوا کار را کند پیش میبرند. بر همین اساس در 
فصل سرما بازار آهن و فولاد با رکود نسبي مواجه است. 
رئیس اتحادیه فروشندگان آهن و فولاد تهران افزود: 
از سویي دیگر با توجه به گران شدن هزینه تمام شده 
ساخت و ساز، در این شرایط بازار ساخت و ساز رونق 

چنداني ندارد. وي در مورد وضعیت گراني ها، گفت: 
سال گذشته و اوایل امسال مصالح مختلفي همچون 
سیمان و فولاد با گراني نسبي مواجه شدند و پس از آن 
گراني متوقف شد. تقریباً طي دو ماه گذشته قیمت ها در 
بازار افزایش نیافته و بعضاً شاهد کاهش قیمت هم بوده 
ایم؛ چراکه تولید آهن و فولاد مازاد بر مصرف داخلي 
است و با توجه به کاهش صادرات در ماه هاي گذشته، 
بازار یک روال عادي دارد و به دلیل رقابت   هایي که در 

بازار وجود دارد، قیمت ها بعضاً نزولي نیز شده اند.
رســتگار با بیان اینکه بازار آهن و فولاد بدون نوسان 
اســت، تصریح کرد: قیمت آهن و فولاد نســبت به 
کالاهاي دیگر گراني نداشــته اند هر چند نسبت به 
پارسال افزایش قیمت داشته ایم اما بازار تقریباً بدون 
نوسان است؛ به عنوان مثال قیمت میلگرد مدت هاست 
بین 14 تا 15 هزار تومان بوده و افزایشي نداشته است.

نماینده وزیر صمت در اصناف کشــور و عضو هیئت 
رئیسه اتاق اصناف ایران و تهران گفت: امیدوار هستیم 
این دولت مثل دولت قبل در حد شعار نباشد. بالاخره 
اصناف همان   هایي هســتند که امام راحل فرمودند، 
»اصناف و بازاریان بازوان توانمند انقلاب هســتند«.
ابراهیم درستي، نماینده وزیر صمت در اصناف کشور 
و عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف ایران و تهران درباره 
حذف مالیات 5 درصد اصناف از کرونا آســیب دیده 
گفت: متاسفانه در دولت قبل هرچه درمورد اصناف 
و وعده هایي که داده بودند عملیاتي نشــد. امیدوار 
هســتیم مواردي که در دولت سیزدهم مصوب مي 
شود عملیاتي شود و در نظر بگیرند این چند سالي که 
با آمدن کووید1۹ اصناف تعطیل بود ضررها و آسیب 

هاي فراواني این قشر خوردند.
نایب رئیس اول اتاق اصناف تهران ادامه داد: افرادي که 
در اصناف هستند انتظارات بحقي دارند. کسبهاي که 
در بهمن ماه ۹8 تعطیل شدند، دولت دو ماه مالیات آنها 
را به تعویق انداخت و جرایم آن را گرفت، بیمه اجتماعي 
هم همین کار را کرد. امیدوار هســتم دولتمردان و 
مسئولان دولتي تمامي موارد را در نظر بگیرند و دنبال 
منابع جدید مالیاتي بروند نه اینکه چهار واحد صنفي 
که شناسنامه  دار هستند و ممکن اســت کم و زیاد 
مالیات بدهند، ولي بلاخره مالیات هاي خود را کامل 
پرداخت مي کنند را رها کنند. وي افزود: دولت نباید 
تمرکز خود را بر روي این افرادي بگذارد که همیشه 
مالیات هاي خود را داده اند؛ بلکه باید به دنبال افرادي 
باشند که فرارهاي مالیاتي مي کنند و یا کساني که 

پرونده سازمان امور مالیاتي کشور را اصلا ندارند.
درستي در پاسخ به این پرسش که دلیل اصلي عملیاتي 
نشدن وعده هایي دولت دوزادهم چیست؟ اظهار کرد: 
این را باید از کساني بپرســید که فقط وعده و شعار 
دادند ولي عملیاتي نکردند. آدم اگر در این شــرایط 
حرفي را مي زند باید آن را عملیاتي کند. در کل دنیا 
آنهایي که ادعاي دموکراسي داشتند در زمان کرونا 
قفسه  هاي شان خالي و غارت شــد ولي همین قشر 
زحمتکش و واحدهاي صنفي که ۳ میلیون واحد در 
سطح کشور داریم اجازه ندادند قفسه اي خالي شود و 
مدیریت کردند. حتي ضرر و زیان نیز دادند. باتوجه به 
چنین شــرایطي، انتظاراتي که دارند نیز بحق است. 
در هر صورت امیدوار هستم با آمدن ریاست محترم 
سازمان، وزیر محترم و دیگر همکاران که جلسه اي هم 
داشتیم، خوش بین هستیم که انشاالله فشار مضاعفي 
بر واحدهاي صنفي وارد نشود و به دنبال راه حل اساسي 

در خصوص پرداخت مالیات بروند.
وي تصریح کرد: امیدوار هستیم وعده هاي این دولت 
مثل دولت قبل در حد شــعار نباشد. بالاخره اصناف 
همانهایي هســتند که امام راحل فرمودند، اصناف و 
بازاریان بازوان توانمند انقلاب هســتند. اصناف الان 
انتظار دارد که دولت نهایت همکاري را کند تا از این 

همه ضرر و زیاني که کرده حداقــل بتواند مقداري 
آرامش داشته باشد و فضاي کسب و کار را براي اصناف 
مهیا کنند.عضو هیئت رئیسه اتاق اصناف ایران و تهران 
با اشاره به همراه نبودن دولت با اصناف گفت: این رویه 
به دلیل مظلومیت اصناف است. ما قشري هستیم که 
مي دانستیم دولت روزهاي سختي دارد، مي دانستیم 
تحریم هستیم، مي دانستیم کرونا آمده ولي دنبال این 
بودیم که نهایت همکاري را با دولت کنیم و اینکار را 
کردیم؛ لذا انتظار داریم کــه اگر خوبي بیش از اندازه 
کردیم دولت سواستفاده نکند و به اصناف بیشتر مي 

رسیدند که شاهد بودیم.
نایب رئیس اول اتاق اصناف تهران افزود: دولت قبل 
از این موضوع سوءاستفاده کرد. یک بخش خصوصي 
است که تمام اشتغال را درست مي کند و هیچ وقت 
سربار دولت نبوده و نیست و همیشه کمک حال دولت 
بوده اســت. چون ما خودمان را از این دولت، ملت و 
حاکمیت مي دانیم. دوستان کم لطفي داشتند و کمتر 
به اصناف توجه کردند که انشاالله در این دولت جبران 
مافات مي شود و اصناف کما في السابق در یک آرامش 

صنفي و فضایي آرام به کسب و کار ادامه مي دهد.
درســتي ادامه داد: جلســه اي در اتاق اصناف ایران 
داشــتیم و ریاســت محترم امور مالیاتي نیز حضور 
داشتند. ما در بحث ایشــان خوش بین هستیم که 
روزهاي خوبي در آینده براي اصنــاف رقم بخورد و 
امیدوار هستیم بروند و به دنبال دانه درشت ها و کساني 
که فرار مالیاتي داشتند یا کساني که پرونده مالیاتي 
در سازمان امور مالیاتي ندارند بگردند و از آنها مالیات 
بگیرند؛ نه از کسبه ایي که در حال حاضر واقعا روزهاي 

سختي را مي گذرانند.
نماینده وزیــر صمت در اصناف کشــور در خصوص 
انتظاراتي کــه اصناف از دولت دارد بیــان کرد: آقاي 
رئیســي قبل از انتخابــات دو وعــده داده بود؛ یکي 
بحث واکسیناسیون و یکي بحث حوزه کسب و کار. 
خوشبختانه اولین قول انجام شد چون سلامت مردم 
اولویت داشت و قبلا مي گفتند واکسیناسیون نمي شود 
و تحریم هستیم اما انجام شد. امیدوار هستیم دومین 
وعده نیز که مربوط به فضاي کســب و کار است مهیا 

شود تا قشر آسیب پذیر هم آسیب بیشتري نبینند.
درستي در پایان خاطرنشــان کرد: خیلي از اصناف 
ورشکسته شــدند و خیلي از شــغل  ها از بین رفت. 
اصنافي که دو سال درگیر کرونا بود و مغازهاش بسته 
شد ولي حق و حقوق کارگر و کارمندش حتي بیمهاش 
همچنین مالیات را پرداخت مي کــرد که این موارد 
هزینههاي سربار بود. آیا کسي از اجاره اش گذشت؟ 
آیا بانک ها از سودشان گذشتند؟ خیر، هم اصل و هم 
سودش را گرفتند. اینها همه ضرر و زیان اصناف است، 
مي توانم بگویم که حوزه اصناف زیر بار هزینه ها خم 
شد و امیدوار هستیم اتفاق خوبي بیفتد و خوش بین 

هستیم که انشاالله در این دولت جبران مافات شود.

به نظر می رســد دیگر زمان 
آن فرا رســیده تــا از تولید 
محصولات خودرویی که هر 
سال به عنوان یکی از عوامل 
اصلی در تلفــات جاده ای به 
شمار رفته و هزینه بالایی را بر دولت و اقتصاد تحمیل 
می کند، جلوگیری شود. تصادف زنجیره ای 50 خودرو 
در روزهای اخیر موجب شد تا یکی از اصلی ترین ایرادات 
خودروهای داخلی که به صورت مستقیم با جان مردم 
ارتباط دارد مشــخص شود. باز نشــدن ایربگ تمامی 
خودروها بجز یک مورد می تواند نشــان دهنده فاجعه 
ای در صنعت خودروسازی کشور باشد. انتظار می رود 
که دولت در برخورد خــود با این صنعت بازنگری کند، 
موضوعی که تغییر رویکرد در پارادایم های اساسی کشور 

را طلب می کند.
ارفاق به خودروسازان و مدارا با خواسته آنها سابقه طولانی 
دارد. می توان به نمونه های متعددی در این زمینه اشاره 
کرد. تاخیر در اجرایی شــدن مصوبه نصب کیسه هوا، 
نصب ترمز ABS، ارتقاء اســتاندارد تولید به یورو 4 و 

یورو 5 و همچنین توقف تولیــد خودروهای قدیمی به 
ویژه پراید و پژو 405 از جمله این موارد است که درآن، 
خودروسازان از اهرم گران کردن خودروها برای عملی 

کردن خواسته های خود بهره برده اند.
در همین زمینه نایب رئیس کمیسیون عمران مجلس 
می گوید: پلیس راهور و سازمان استاندارد باید به وضعیت 
کیفیت پایین خودروهای داخلــی ورود کرده و پلیس 
راهور نباید خودروهای غیر استاندارد را شماره گذاری 
کند. اسماعیل حســین زهی درباره کیفیت نامطلوب 
خودروهای داخلی و گران فروشی خودروسازان، بیان 
کرد: متاسفانه شاهدیم که هر روز از کیفیت خودروهای 
داخلی کاسته شده و بر قیمت آن ها افزوده می شود. از 
سوی دیگر صنعت خودروسازی کشور صرفا کار مونتاژ 
را انجام می دهد و قطعاتی که از سوی قطعه سازان وارد 

کشور می شود نیز از کیفیت خوبی برخوردار نیست.
وی در ادامه با بیان اینکه دستگاه های مسئول از جمله 
پلیس راهور نیز کوتاهی می کنند، به تصادف جاده ای 
اخیر که در محور بهبهان رخ داد، اشاره کرد و گفت: در این 
حادثه، ایربگ هیچ خودرویی باز نشد و در سایر تصادفات 
جاده ای نیز شاهد هستیم که ایربگ خودروهای داخلی 
عمل نمی کند. نماینده مردم خاش در مجلس شورای 

اسلامی، تصریح کرد: نه تنها ایربگ بلکه سایر قطعات 
خودروهای داخلی نیز کارایی لازم رو ندارند و سازمان 
استاندارد و پلیس راهور باید نسبت به برخورد با متخلفان 
اقدام کنند. پلیــس راهور نباید خودروهایــی را که از 
اســتاندارد لازم برخوردار نیستند، شماره گذاری کند. 

نباید اجازه داد اینگونه با سرنوشت انسان ها بازی شود.
نایب رئیس کمیســیون عمران مجلس تاکید کرد: در 
بحث صنعت هوایی نیز وضعیت اینگونه اســت، بنده 
دو شب گذشــته پروازی از تهران به زاهدان داشتم که 
شاهد تخلفات عدیده ای بودم و متاسفانه برخورد خوبی 
با مسافران نیز صورت نگرفت. این نوع تخلفات اهانت به 
شعور مردم است. وقتی متولی نظارت جدی نداشته باشد 
این تخلفات از خودروسازان و شرکت های هواپیمایی 
سر می زند. حسین زهی افزود: قطعا باید با شرکت های 
متخلف برخورد قضایی صورت گیرد، زمانی که پرونده 
این بخش های متخلف در محکمه قضایی مورد بررسی 
قرار گیرد و با متخلفان برخورد قاطع شود جلوی تکرار 

این تخلفات گرفته می شود.
در همین زمینه یک کارشــناس خودرو در گفت و گو 
با "کســب و کار" گفت: هر زمانی که از خودروسازان 
خواســته می شــود کیفیت خود را افزایش دهند، این 

شرکت ها اقدام به گروکشــی کرده و با اقداماتی نظیر 
بالا بردن قیمت و تداخل در بازار مانع از اجرای قوانین 
می شوند. به طور قطع این مرتبه نیز اگر این شرکت ها 
مجبور به افزایش سطح استاندارد شوند از همین حربه 
استفاده می کنند که درنهایت به ضرر مردم است و سود 
این تخریب بازار تنها به جیب عــده ای دلال و تعدادی 
قطعه ساز می رود و خودروسازان بزرگ نیز سال خود را با 

ضرر هنگفتی به اتمام می رسانند.
فربد زاوه اضافه کرد: مشکل، بی کیفیت کار کردن صنایع 
خودروسازی و قطعه سازی اســت زیرا مصرف کننده 
مجبور به تهیه و استفاده همین خودروهای موجود در 
بازار است. صنعت خودرو نیاز به جدیت دارد اما تا زمانی 
که ارزش این صنعت بازنویسی نشود بهبودی نیز حاصل 

نمی شود. 
به گفته وی، خرابی هایی کــه در قطعات خودروهای 
داخلی به چشم می آید، بعضا به گونه ای است که امکان 
فنی برای تعمیر آنها نیز وجود نــدارد. در واقع برخی از 
خودروهــای تولیدی در داخل، تا انتهــای عمر خود با 
مشــکلات عدیده فنی مواجه هستند. از این منظر می 
توان گفت خودروهای ساخت داخل بعضا بی کیفیت و در 

نتیجه پر استهلاک هستند.
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ســرانجام دولــت برنامه 
اجرایی حذف ارز ترجیحی 
و شــیوه جبــران تاثیرات 
آن در معیشــت مردم را به 
کمیســیون تلفیق بودجه 
مجلس تقدیم کرد. واکنش های متفاوتی در رابطه 
با آســیب ها و منافع حذف این ارز در شرایط فعلی 
اقتصاد مطرح شده اســت. به باور بسیاری از فعالان 

اقتصادی در شرایط فعلی کشور آمادگی حذف این 
ارز را ندارد. به باور این افراد آثار تورمی حذف این ارز 
بسیار زیاد است و رشد قیمتها موجب کاهش هر چه 
بیشتر قدرت خرید مردم بخصوص بخش آسیب پذیر 
جامعه خواهد شد. شاید بهترین زمان برای حذف ارز 
4200 تومانی لغو تحریم ها و تحقق برجام است. در 
این شرایط کشور می تواند کمترین آسیب را از حذف 

این ارز به خود ببیند. 
زارع، سخنگوی کمیسیون تلفیق مجلس می گوید: 
این برنامه در کمیسیون تلفیق و در کارگروه مشترکی 

با دولت بررســی خواهد شــد و این کمیسیون نظر 
نهایی خود را درباره اجرای آن و در راســتای تقویت 
معیشت مردم در صورت حذف این ارز اعلام خواهد 
کرد. اولویت اصلی مجلس کمک به دولت برای تقویت 
معیشــت مردم اســت و چنانچه در بررسی برنامه 
مکتوب دولت به این جمع بندی برســیم که دولت 
قدرت توامــان برای حــذف ارز ترجیحی و حمایت 
دقیق و اطمینان بخش از معیشت مردم را دارد، به قوه 

مجریه برای اجرای آن کمک خواهیم کرد.
اما حجت الاسلام ســیدمحمدرضا میرتاج الدینی، 

عضو کمیســیون تلفیق لایحه بودجــه 1401 می 
گوید: برنامه دولت برای حذف ارز ترجیحی در کمیته 
مشترکی با دولت مورد بررســی قرار می گیرد.هنوز 
این برنامه رونمایی نشده اســت و قرار است آن را در 
کارگروه مشــترکی با دولت به صورت دقیق بررسی 
کنیم. کمیتــه هدفمندی کمیســیون تلفیق آن را 
بررسی کرده و در نهایت گزارش به کمیسیون تلفیق 
برای تصمیم گیری ارائه می شــود. مــا به دنبال این 
هستیم که با حذف ارز ترجیحی، کارت یارانه کالایی 

و نه یارانه نقدی به مردم بدهیم.

برنامه مکتوب دولت برای حذف ارز ترجیحی تقدیم مجلس شد

بیم  و امید  حذف  ارز دولتی
شایلی قرایی

News kasbokar@gmail.com

ثبات قيمت ها در بازار آهن و فولاد

چرا سازمان استاندارد به وضعیت کیفیت پایین خودروها ورود نمی کند؟

شماره گذاری خودروهای بی کیفیت  متوقف شود
رعایت استاندارد برای خودروسازان آپشن محسوب می شود!

حذف محصولات تقلبي با ورود روغن موتور و لاستیک در سامانه جامع تجارت

درج قيمت کارخانه به نفع مصرف کنندگان است

دولت باید فضاي کسب و کار اصناف را مهیا کند

براي ماليات به دنبال دانه درشت ها باشيد؛ نه کسبه
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محدوده قيمت موبايل چقدر است؟
رئیس کمیسیون تنظیم بازار انجمن واردکنندگان موبایل، تبلت و لوازم جانبی 
ضمن ارائه توضیحاتی درباره تفاوت قیمت دلاری و ریالی تلفن همراه در کشور، 
محدوده قیمت موبایل را یک میلیون و ۸۰۰ هزار تا ۵۵ میلیون تومان عنوان کرد. 
حبیب الله اسدی با بیان اینکه محدوده قیمت تلفن های همراه هوشمند از حدود 
یک میلیون و ۸۰۰ هزار تومان تا ۵۵ میلیون تومان است، اظهار کرد: به طور کلی 
هزینه های قانونی واردات، مالیات، هزینه خدمات و سود واردکننده و توزیع کننده 

به قیمت دلاری کالا اضافه می شود و به دست مصرف کننده می رسد.
به گفته وی این هزینه ها شامل پنج درصد حقوق و عوارض گمرکی و سود بازرگانی، 
۹ درصد مالیات بر ارزش افزوده است که در زمان واردات دریافت می شود. سقف 
سود قانونی واردکننده ۱۵درصد، عمده فروشــی ۳درصد و خرده فروشی نیز ۷ 
درصد است،  اما به دلیل رقابت بالا و نیاز به گردش بازار، عموما واردکننده و خرده 

فروش بیش از یک تا ۲ درصد سود دریافت نمی کنند.
اسدی در ادامه درباره وضعیت بازار در پی نوسانات اخیر بازار ارز، گفت: کاهش و 
افزایش قیمت ارز در بازار آزاد مرجع واردات قانونی نیست. در واقع ارز مورد نیاز 
واردات کالاها از سامانه نیما تخصیص داده می شود و قیمت موبایل نیز متناسب 
با نرخ همین ارز تغییر می کند. نکته مهمی که باید به آن توجه داشت این است 
که با وجود کاهش نرخ ارز  در بازار آزاد طی روزهای اخیر،  اما همچنان شاهد روند 

افزایشی نرخ ارز در سامانه نیما هستیم.
در واقع این اتفاق به خودی خود باید نرخ تمام شــده موبایل در کشور را افزایش 
می داد، اما رقابت در بین شرکت ها باعث ثبات قیمت در بازار شده است. وی در 
ادامه تاکید کرد که با توجه به استفاده وارد کنندگان از ارز نیمایی، کاهش ارزش 
پول ملی و رقابت در بازار، قیمت موبایل در ایران پایین تر از کشورهای منطقه است.

رمزارزها جايگزين حواله می شوند؟
از سال ۲۰۰۹ که ارزهای دیجیتال معرفی شدند اغلب ابزاری برای سرمایه گذاری در 
نظر گرفته شده اند و جایگزینی برای ارزهای رایج نبوده اند اما در چند سال گذشته 
این نگرش تغییر کرده و برخی از کشورها آنها را ارز قانونی معرفی کرده اند و این 
ایده در حال آزمایش است. یکی از مزایای ارزهای دیجیتال قابلیت استفاده از آنها 
به عنوان حواله است با این حال، ۱۰ کشور ممنوعیت یا محدودیت های قابل توجهی 
برای ارزهای دیجیتال ایجاد کردند به این معنی که خدمات حواله نمی تواند از این 

پتانسیل بازار استفاده کنند.
بر اساس گزارش بانک جهانی، حواله ها صنعت بزرگ جهانی است و طبق گزارش 
بانک جهانی، جریان وجوه ارسالی به کشورهای با درآمد پایین و متوسط تنها در 
ســال ۲۰۲۰ به بیش از ۵۴۰ میلیارد دلار می رسد و هزینه حواله یکی از اهداف 
توسعه پایدار سازمان  ملل است.ارز دیجیتال، ابزاری برای افزایش سرعت و کاهش 
هزینه حواله ها پیشنهاد شده است اما محیط نظارتی برای دارایی های دیجیتال 

مبهم است.
بر اســاس نتایج مطالعه جدید نیمی از ۱۰ بــازار برتر ارســال حواله از جمله 
ایالات متحده، آلمان و امارات متحده عربی مقررات دوســتدار رمزنگاری ایجاد 
کرده اند و ۳۰ درصد موضع خنثی دارند.دو بازار از ۱۰ بازار برتر ارسال کننده حواله 

یعنی چین و روسیه نیز موضع ضد رمزنگاری را در دستور کار خود قرار دادند.
ارزهای دیجیتال به سرعت به یکی از رایج ترین واژه ها در پرداخت های برون مرزی 
تبدیل شده است و طرفداران آن ادعا می کنند که می تواند سرعت را افزایش داده 
و هزینه ها را در مقایسه با سایر راه حل های ارسال حواله کاهش دهد.رمزارزها این 
پتانسیل را خواهند داشت که بخشی از ترکیب کلی انتقال پول شوند اما انتظار 

نداشته باشید که تنها رویکرد پرداخت های جهانی محسوب شوند.

تبليغ خدمات ارز رمز در سنگاپور محدود می شود
مقامات سنگاپوری روز دوشنبه دستورالعمل هایی را صادر کردند که ارائه دهندگان 
خدمات معاملاتــی ارز رمز را از تبلیغ گســترده خدمات خود بــه عموم مردم 
محروم می کند. این کار بخشــی از تلاش های دولت سنگاپور برای محافظت از 
سرمایه گذاران خرد در برابر خطرات احتمالی خرید و فروش ارز رمزها اعلام شده 

است.
سنگاپور به علت فعالیت گسترده شرکت های ارز رمز و نیز قوانین و مقررات شفاف 
و همین طور محیط عملیاتی شناخته شده یکی از مقاصد محبوب برای خرید و 
فروش و تبادل ارز رمزها محسوب می شود ولی نوسان شدید قیمت ارز رمزها باعث 
شده تا مسئولان این کشور تبلیغات برای این پدیده را محدود کنند. دولت این 
کشور قبلاً هم هشدار داده بود که تبادل ارزهای دیجیتال و خرید و فروش آنها کار 
پرخطری است و برای عموم مردم مناسب نیست و ممکن است منجر به از دست 

رفتن سرمایه های آنها شود.
بر اساس این دستورالعمل ها شرکت ها نباید برای بازاریابی گسترده یا تبلیغات 
ارزهای دیجیتال در سنگاپور اقدام کرده و تنها می توانند از طریق وب سایت های 
شرکت ها، برنامه های کاربردی تلفن همراه یا حســاب های رسمی رسانه های 
اجتماعی خود بازاریابی یا تبلیغ کنند. علت این امر پرخطر بودن تجارت ارزهای 
رمز پایه و عدم اشاره به این موضوع در اکثر تبلیغات مرتبط با آن دانسته شده است.

تا ۳ سال دیگر؛
80 درصد خانوار به اينترنت فيبرنوری متصل می 

شوند
معاون وزیر ارتباطات گفت: تا ۳ سال دیگر ۸۰ درصد خانوار ایرانی به اینترنت مبتنی 
بر فیبرنوری دسترسی پیدا می کنند و حتی کاربران می توانند سرعت گیگابیت 
بر ثانیه را تجربه کنند. صادق عباسی شاهکوه اظهار داشت: راه اندازی ۲۰ میلیون 
پورت اینترنت پرسرعت مبتنی بر فیبرنوری برای منازل یک برنامه ۳ ساله است که 
با پشتیبانی وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و همکاری اپراتورها محقق می شود.

وی گفت: برنامه ریزی این است که طی ۳ سال بتوانیم پوشش اینترنت ثابت ۲۰ 
میلیون خانوار ایرانی یعنی ۸۰ درصد خانوار را از طریق فیبرنوری داشــته باشیم. 
رئیس سازمان تنظیم مقررات و ارتباطات رادیویی تاکید کرد: تکنولوژی فیبر، به 
ارتقای سرعت دسترســی می انجامد و عملًا محدودیتی در سرعت دسترسی به 
شبکه نخواهیم داشت و می توانیم حتی سرعت های گیگابیت بر ثانیه را به کاربران 

ارائه کنیم.
معاون وزیر ارتباطات خاطرنشان کرد: این مسیر، نیازمند کار اجرایی بسیار طولانی و 
مفصلی در سراسر کشور است که پس از اتمام برنامه ریزی و تعیین اپراتورها، اجرای 
آن آغاز خواهد شد. در همین حال روز گذشته وزیر ارتباطات دلیل وضعیت نابسامان 
اینترنت خانگی را با سیاست های غلط و تلمبار شده در یک دهه گذشته عنوان کرد 
و گفت: مردم ما شایسته سرعت های چند ۱۰۰ مگابیتی هستند که دور از دسترس 
نیست. به گفته عیسی زارع پور طبق گزارش اسپیدتست در حوزه اینترنت ثابت بین 
۱۸۱ کشور رتبه ۱۴۲ را داریم و وضعیت تلفن همراه هم اگرچه بهتر از ثابت است 

)رتبه ۷۰( ولی آن هم نیازمند بهبود است که به صورت مستمر پیگیری می کنم.
وی گفت: اصلاح این رویه در کوتاه مدت امکان پذیر نیست ولی برنامه های میان مدت 
و بلندمدتی برای افزایش کیفیت و سرعت شبکه ارتباطی کشور تدارک دیده ایم. زارع 
پور ادامه داد: ان شاءالله پروژه »فیبرنوری نقاط« از دهه فجر امسال کلید می خورد و 
تا پایان دولت سیزدهم ۲۰ میلیون پورت پرسرعت مبتنی بر فیبرنوری برای منازل و 
کسب و کارها راه اندازی می شود. البته تحقق این پروژه بزرگ ملی نیازمند عزم ملی 

است که دولت سیزدهم خود را برای آن آماده کرده است.

اخبار

نامه نیکلا تسلا ۳۴۱ هزار دلار فروخته شد
یک نامه متعلق به نیکلا تسلا که در سال ۱۹۰۱ نوشته شده، در حراجی به قیمت ۳۴۱ هزار دلار فروخته شد. ۱۲۰ سال قبل نیکلا تسلا یکی از مهمترین مبدعان کره زمین به شمار می رفت. درهمین راستا اسنادی درباره 

اهمیت نام تسلا در حراجی »Remarkable Rarities« به نمایش درآمد. در این حراجی یک نامه ۴ صفحه ای با امضای وی به قیمت ۳۴۱هزار و ۲۹۵ دلار به فروش رفت.نامه مذکور به پل دانا سردبیر نیویورک سان و در تاریخ 
۲۵ فویه ۱۹۰۱ میلادی نوشته و در آن به جایگاه تسلا میان مهمترین مخترعان آمریکا پرداخته شده است. از متن نامه مشخص است او امیدوار بوده تا چند ستون از یکی از رسانه های مهم آن دوره را به خود اختصاص 

دهد.او در این نامه درباره جایگاه خود میان توماس ادیسون و الکساندر گراهام بل بحث می کند و می نویسد: تلفن به معنای سهولت است، لامپ درخشان راحتی به همراه می آورد اما برق به معنای نان و کره است.

حمید میرمعینی کارشناس 
بازار ســهام با اشاره به اینکه 
احیای برجام می تواند به رشد 
بورس بسیار کمک کند، بیان 
داشت: این مورد را از دو جنبه 
می توان بررســی کرد، در وهلــه اول بازدهی برخی 
از صنایع بورســی اســت که از طریق برجام به لحاظ 
عملیاتی به ســودآوری مناسبی می رسند و سهام این 
شرکت ها می تواند با تکیه بر همین موضوع، با افزایش 
روبرو شود، در وهله دوم نیز بازار های سرمای های در 
صورت احیای برجام به یــک رکود بلندمدت ۱.۵ تا ۲ 
ساله خواهند رفت که این مورد باعث می شود نقدینگی 
از این بازار ها خارج شده و به بورس سرازیر شود، که این 

موضوع در نهایت به نفع بازار سهام خواهد بود.
کارشناسان بازار سهام معتقدند، بازار سرمایه این روز ها 
به هیچ عنوان حال و روز خوشی ندارد، به دلیل عوامل 
بنیادی و اقتصادی از جمله ادامه یافتن تحریم ها، ابهام 
در وضعیت برجام و احیای آن، نحوه تامین کســری 
بودجه دولت و فروش اوراق در بازار سرمایه برای تامین 
هزینه ها از ســوی دولت، بالا بودن نرخ فروش اوراق و 
افزایش نرخ بهره بین بانکی به بالای بیست درصد، روند 
نزولی بورس همچنان ادامه داشته است. از سویی علاوه 
بر این روند نزولی، حجم معاملات بورس نیز به کمترین 

میزان خود در ۶ ماه گذشته رسیده است.
به گزارش فرارو، اینکه قیمت ها در بورس بسیار ارزنده 
است، یک واقعیت اســت، چراکه بسیاری از نماد های 
بورسی و فرابورسی از سقف های قیمتی خود در سال 
گذشته فاصله بسیار زیادی گرفته اند، اما تا زمانی که 
ریســک های موجود در بازار همچنان وجود داشته و 
نقدینگی در بازار تماشــاچی باشــد، بورس به همین 
منوال فعلی به روند خود ادامه خواهد داد و نباید انتظار 

چندانی برای شکل گیری روند صعودی داشت.
حمید میرمعینی کارشــناس بازار ســهام با اشاره به 

اینکه علیرغــم همه جذابیت های ایــن روز های بازار 
ســهام، خریداران میل چندانی برای حضور در بازار 
ندارند، گفت: مهم ترین دلیل برای این موضوع مرتبط 
با ابهامات ناشــی از توافق احتمالی برجام است، زیرا 
درحال حاضر وضعیت برجام نامشخص است و بسیاری 
از سرمایه گذاران نیز ترجیح می دهند تا زمانی که توافق 
به صورت قطعی اعلام نشده، در بازار حضور پیدا نکنند، 

زیرا که ریسک این کار بسیار بالا است.
وی افزود: به بیان دیگر بسیاری از افراد ترجیح می دهند 
با خیال راحت دوباره به بازار بازگردند، زیرا در صورتیکه 
توافق صورت نگیرد، تبعات ناشی از برهم خوردن این 
مسئله بسیار زیاد خواهد بود و ممکن است بازار های 
مالی با کاهش قابــل توجهی روبرو شــوند، بنابراین 
بسیاری ترجیح می دهند مقداری از سود احتمالی در 
فضای بعد از توافق را از دست دهند، اما با خیال جمع 
در بازار حضور پیدا کنند تا اینکه در یک فضای ریسکی 

چنین کاری را انجام دهند.
میرمعینی با اشاره به اینکه برخی از صنایع بورسی در 
سایه توافق برجام پتانسیل رشد بسیار مناسبی دارند، 
اظهار داشت: این صنایع عمدتاً به واسطه کاهش بهای 
تمام شده، افزایش میزان فروش و تسهیل در تهیه مواد 
اولیه تولید با افزایش ســودآوری روبرو خواهند شــد 
که این موضوع باعث بهبــود قابل توجهی در عملکرد 
آن ها خواهد شــد، بنابراین برخی از صنایع می توانند 
از برجام منتفع شــوند و به همیــن خاطر مورد توجه 
سرمایه گذاران بورسی قرار خواهند گرفت. در این رابطه 

صنایع خودرویی و بانکی از جمله این گروه ها هستند.
این کارشناس بازار ســهام با تاکید بر اینکه طی چند 
وقت گذشته شــاهد خروج نقدینگی از بازار بوده ایم، 
اضافه کرد: درحال حاضر خریداران رغبتی برای ورود 
به نماد های مختلف ندارند، اما هر زمان که نگاه می کنیم 
فشار فروش در بسیاری از نماد ها وجود دارد، در صورتی 
که تقاضایی در مقابل آن نیســت، بنابراین این فشار 
فروش باعث کاهش فرسایشــی شاخص کل و قیمت 

بسیاری از سهام های بورسی و فرابورسی شده است.
وی ادامه داد: فروشنده ها دو دسته هستند، دسته اول 

کسانی هستند که با توجه به ضرری که دیده اند خسته 
از شــرایط می خواهند بورس را ترک کنند، اما دسته 
دوم با توجه به اینکه می بینند روند نزولی است، اقدام 
به فروش سهام خود می کنند تا در نقطه پایین تر و به 

اصطلاح مطمئن تری دوباره وارد بازار شوند.
میرمعینــی تصریح کرد: درحال حاضــر تمام عوامل 
بنیادی که می توانست بر روی بورس اثر منفی بگذارد 
به نوعی پیشخور شده، افزایش نرخ سود بانکی، مسائل 
بودجه ای، نرخ هــای جهانی، بحث فــروش اوراق به 
منظور تامین کسری بودجه دولت و همچنین کاهش 
قیمت دلار، همگی تاثیر خود را بر روی افت بازار سهام 
گذاشــته اند و تنها دلیلی که می توان بــرای افت این 
روز های بورس برشــمرد، تنها ابهامات موجود بر سر 

احیای توافق هسته ای است.
وی با تاکید بر اینکه اگر مصوبه ۱۰ بندی وزیر اقتصاد در 
رابطه با حمایت از بورس به مورد اجرا گذاشته می شد 
امروز وضعیت بازار بهتر از گذشــته بود، خاطرنشان 
کرد: علیرغم اینکه یکی از بند های این مصوبه تزریق 
منابع به صندوق تثبیت بازار سرمایه بود، اما متاسفانه 
علیرغم وعده های داده شده به هیچ عنوان این منابع به 
بورس تزریق نشد و با توجه به اینکه نقدینگی مهمترین 

محرک برای رشــد قیمت سهام شــمرده می شود، تا 
زمانیکه این نقدینگی به بازار سرمایه ورود پیدا نکند ما 

نمی توانیم منتظر رشد بازار باشیم.
میرمعینی خاطرنشان کرد: بسیاری از افراد در شرایط 
امروز خرید ســهام را دارای ریسک می دانند، زیرا زیر 
برخی از نماد ها به اصطلاح خالی است و اگر امروز فردی 
سهامی را بخرد، ممکن اســت بلافاصله با ضرر و زیان 
روبرو شــود، بنابراین ترجیح می دهند فعلًا تماشاگر 

باشند تا شرایط مشخص شده و ابهامات برطرف شود.
وی با اشــاره به اینکه احیای برجام می تواند به رشد 
بورس بسیار کمک کند، بیان داشــت: این مورد را از 
دو جنبه می توان بررســی کرد، در وهله اول بازدهی 
برخی از صنایع بورســی اســت که از طریق برجام به 
لحاظ عملیاتی به ســودآوری مناســبی می رسند و 
سهام این شرکت ها می تواند با تکیه بر همین موضوع، 
با افزایــش روبرو شــود، در وهله دوم نیــز بازار های 
ســرمایه ای در صــورت احیای برجام بــه یک رکود 
بلندمدت ۱.۵ تا ۲ ســاله خواهند رفت که این مورد 
باعث می شــود نقدینگی از این بازار ها خارج شــده 
 و به بورس ســرازیر شــود، که این موضوع در نهایت

 به نفع بازار سهام خواهد بود.
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تداوم  خروج   نقدینگی  از بورس
News kasbokar@gmail.com

دبیر ســتاد توســعه فناوری نانو گفــت: پیش بینی 
می کنیم که فروش محصولات نانو تا پایان سال ۱۴۰۰ 
به ۲۰ هزار میلیارد تومان برســد. ســعید سرکار در 
افتتاحیه نمایشگاه دستاوردهای حوزه نانو که در محل 
خانه نوآوری و فناوری ایران )نمایشــگاه بین المللی 
تهران( گفت: این نمایشگاه متعلق به معاونت علمی و 
فناوری است و محصولاتی که امروز به نمایش در آمده 
با بودجه این معاونت به مرحله تولید رسیده اند. دبیر 
ستاد توسعه فناوری نانو با اشاره به حضور صنعت نفت 
در این نمایشگاه افزود: اعتقاد داریم که صنعت نفت 
و پتروشیمی صنعتی پیشران در کشور است. اکنون 
صنایع به مرحله ای رسیدند که معتقدند فناوری نانو 
می تواند باعث توسعه محصولاتشــان شود، از این رو 
صنعت نفت هم به این یقین رسیده که ارتقای کیفیت 
محصولات در این حوزه می تواند وابســته به فناوری 

نانو باشد.
به گفتــه وی، در اصل، فنــاوری نانــو ارتقا کیفیت 
محصولات، افزایش رقابت پذیــری و ارزش افزوده را 
به دنبال دارد به همین دلیل صنایــع این موضوع را 
پذیرفته اند. وی با تأکید بــر اینکه محصولات جدید 
فناورانــه می تواند به ایجاد اشــتغال تخصصی منجر 
شود، گفت: جوانان این مملکت توانسته اند ظرفیت 
فنــاوری در این حوزه را بــه ظهور و بروز برســانند. 
دبیر ستاد توســعه فناوری نانو با تأکید بر اینکه آنچه 
در حوزه دانش بنیانــی اتفاق افتــاده تنها ۱۰_۱۵ 

درصد قابلیت های کشــور اســت، تصریح کرد: لازم 
است که بیشتر از گذشــته در حوزه فناوری سرمایه 
گذاری شود تا شــاهد شکوفا شــدن اقتصاد کشور 
شویم زیرا نمی توانیم در آینده کماکان اقتصاد مبتنی 
بر نفت و گاز داشــته باشــیم. وی با بیان اینکه مقام 
معظم رهبری همــواره تأکید دارنــد اقتصاد دانش 
بنیان عمــود بر اقتصــاد مقاومتی اســت، گفت: اما 
جای تأســف دارد که سیاســتگذاران دولت به این 
 پتانسیل بی نظیر کشور یعنی همان جوانان بی توجه 

هستند.
ســرکار افزود: نیروهای انســانی متفکر سرمایه های 
ماندگار کشــور خواهند بود و لازم اســت که به این 
موضوع توجه کنیم. زیرا این ثروت را تا ۲۵ سال دیگر 
بیشتر نخواهیم داشت. وی یادآور شد: متأسفانه اکنون 
در شرایطی هســتیم که نیروهای انسانی می توانند 

توسعه پیدا کنند اما ما آنها را تأمین نمی کنیم.
دبیر ستاد توسعه فناوری نانو با اشاره به دستاوردهای 
نمایشگاه نانو اظهار داشــت: این محصولات حاصل 
حدود ۲۰ ســال تلاش مملکت در حــوزه نانو بوده 
است؛ در ابتدای کار نانو، شــاید تنها ۱۰ استاد با نانو 

تکنولوژی آشنایی داشــت اما به مرور پژوهشگاه ها و 
مراکز نوآوری فعال شدند و این در توسعه علم کشور 
تأثیرگذار بود. سرکار با بیان اینکه همین توسعه علمی 
باعث شد در بحث نانو درجا نزنیم و علم را به فناوری 
تبدیل کنیم، گفت: در حال حاضر ۸۵۰ قلم محصول 
تأیید شده در ستاد نانو در بازار توزیع شده است و این 
نشان می دهد نانو تکنولوژی به خوبی به صنایع رسوخ 

پیدا کرده است.
دبیر ستاد توسعه فناوری نانو گفت: در دو سال گذشته 
طی مراسمی اعلام کردیم که فروش محصولات نانو 
۴ هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان بوده است و پیش بینی 
کردیم طی یک سال دیگر )ســال ۹۹( میزان فروش 
محصولات نانو به ۸ هزار میلیارد تومان برسد. سرکار 
ادامه داد: اکنون خوشحالم که فراتر از آنچه پیش بینی 
در فروش محصولات نانو اتفاق افتاده و ۱۱ هزار و ۵۰۰ 
میلیارد تومان حاصل فروش دســتاوردهای نانویی 
بوده است. وی تأکید کرد: پیش بینی می کنیم فروش 
محصولات نانو در سال ۱۴۰۰ از ۲۰ هزار میلیارد تومان 
فراتر رود؛ این پیش بینی را مبتنی بر اسناد دقیق اعلام 
کرده ایم. دبیر ستاد توســعه فناوری نانو با تأکید بر 

اینکه ما به فروش محصولات نانو در داخل کشور راضی 
نیستیم، گفت: به دلیل اینکه ظرفیت ما قابل رقابتی از 
نظر قیمتی با سایر کشورها هست، بنابراین قصد داریم 

صادرات را بیش از گذشته ادامه دهیم.
ســرکار با تأکید بر اینکه توانســته ایم در حوزه نانو 
ظرف ۲۰ ســال تعــداد ۸۵۰ محصول را بــه تولید 
برسانیم، خاطرنشــان کرد: این می تواند یک الگوی 
بی نظیر باشد تا بتوانیم محصولات در همه حوزه های 
تکنولوژی را توســعه دهیم. وی با بیــان اینکه پیش 
بینی می کردیم تا ســال ۱۴۰۴ صادرات محصولات 
نانو به یک میلیارد دلار برســد، خاطرنشان کرد: اما 
موانعی همچون تحریم ها، نقل و انتقالات پول و کرونا 
 برســر راه تکنولوژی به وجود آمد که شــاید چنین

 هدفی محقق نشود.
دبیر ستاد توسعه فناوری نانو گفت: اما ما ناامید نیستیم 
چون بنیه خوبی داریم و می توانیم علاوه بر داخل در 
عرصه جهانی پیشرفت کنیم. ما تلاش داریم به سطح 
بالایی از صادرات برســیم. سرکار افزود: قصد داریم با 
ایجاد کنسرسیوم از صندوق سرمایه گذاری به رشد 
شــرکت های داخلی و تولیــد فرازمینی محصولات  
هایتک برسیم تا به این واسطه بازار کشورهای خارجی 
را در اختیار بگیریم. وی ادامه داد: لازم است به جای 
سرمایه گذاری روی کشورهای خارجی، شرکت های 
داخلــی را حمایت کنیم تــا آنها بتواننــد بابی برای 

پیشرفت کشور باشند.

آیین نکوداشت پنجاه و ششمین سالروز تاسیس ذوب آهن 
اصفهان با شعار) ۵۶ ســال افتخار،۵۰ سال تولید( با حضور 
حمزه وکیلی عضو هیأت مدیره هلدینگ صدرتامین، منصور 
یزدی زاده مدیرعامل ذوب آهن اصفهان، محمدیاسر طیب 
نیا مدیرعامل مجتمع فولاد مبارکه، آیت ا... رهبر رییس دفتر 
هماهنگی تبلیغات اسلامی شرکت، و جمعی از پیشگامان و 
مسئولین ذوب آهن اصفهان ۲۳ دی ماه در تالار آهن برگزار 
شد. منصوریزدی زاده ضمن تبریک پنجاه و ششمین سالروز 
تاسیس ذوب آهن اصفهان و گرامیداشت شهدای این مجتمع 
بزرگ صنعتی و بنیانگذاران آن گفــت: ذوب آهن اصفهان 
قابلیت ها و توانمندی های بسیار بالایی دارد و انشاا... با تامین 
نهاده های تولید به جایگاه واقعی دســت می یابد.وی افزود : 
بحمدا... کوره بلند شــماره یک ذوب آهن اصفهان به دست 
توانمند تلاشگران کارخانه و با زحمت شبانه روزی در مدار 
تولید قرار گرفت و ثمرات آن را شاهد بودیم. مدیرعامل ذوب 
آهن اصفهان تصریح کرد: نوســات انرژی از جمله آب، برق، 
گاز، مواد اولیه و... در روند تولید کوره اختلالاتی را ایجاد می 
کرد اما ۱۳ درصد رشد تولید چدن در سال جاری رقم خورد. 
این مقام مسئول در خصوص پروژه های در حال اجرای این 
شرکت خاطر نشان کرد: در حوزه آب، اجرای پروژه ساخت 
تصفیه خانه پساب به صورت BOT توسط شرکت مپنا در 
حال اجرا است، پروژه اکسیژن پلنت با ظرفیت ۲۵ هزار نرمال 
متر مکعب با بهبود شرایط در نیمه نخست سال آینده به بهره 
برداری می رســد،کوره پاتیلی LF در جهت بالانس نسبی 

تولید فولاد و چدن در حال اجراست که امیدواریم در مسیر 
تسریع قرار بگیرد بنابراین چشم انداز خوبی برای ذوب آهن 
اصفهان متصور هستیم. آیت ا... رهبر مسئول دفتر هماهنگی 
تبلیغات اسلامی هم در این مراســم با اشاره به اهمیت ذوب 
آهن اصفهان در توسعه صنعت کشور و اشتغال زایی گفت: 
این مجتمع عظیم صنعتی مادر صنعت فولاد کشــور است 
و معادن کشــور را راه اندازی کرد و نباید این چنین مورد بی 
مهری قرار می گرفت و معادن را جدا می کردند. بهرام سبحانی 
مدیرعامل اســبق ذوب آهن اصفهان و رییس انجمن تولید 
کنندگان فولاد ایران نیز ضمن تبریک سالروز تاسیس ذوب 
آهن و همچنین بهره برداری از مجتمع فولاد مبارکه گفت: هم 

اکنون تولید فولاد ایران حدود ۳۰ میلیون تن است در حالی 
که ظرفیت نصب شده آماده به کار آن بالای ۴۰ میلیون تن 
است که البته برخی از آنها جدیداً راه اندازی شده و تعدادی 
هم درگیر لجستیک و تامین مواد اولیه هستند. متاسفانه در 
تابستان سال جاری قطعی برق هم به عنوان یک چالش دیگر، 
تولید فولاد کشور را تحت تاثیر قرار داد و در زمستان هم قطعی 
گاز را شاهد هستیم.وی افزود: ذوب آهن اصفهان به نوعی در 
ایجاد این ظرفیت تولید نقش آفرین بوده است و توسعه صنعت 
فولاد کشور از مسیر ذوب آهن اصفهان محقق شده است که 
اشتغالزایی تنها یک مورد از دستاوردهای آن به شمار می رود. 
رییس انجمن تولید کنندگان فولاد ایران بیان کرد: تولید فولاد 

در خارج از فنس کارخانه برای ذوب آهن اصفهان باید مورد 
توجه قرار گیرد تا بتواند از انرژی های مختلف مانند آب، مواد 
اولیه و ... بهره مند شود و سبد تولید محصولات دارای ارزش 
افزوده بالا را گسترش دهد. حسین آذربایجانی قائم مقام اسبق 
مدیرعامل ذوب آهن اصفهان در این آیین گفت: این شرکت 
موفقیت های بسیاری در زمینه های گوناگون کسب کرده و از 
جمله آنها تولید ریل ملی است که از ۲۵ سال پیش در کارخانه 
مورد توجه قرار داشت و در دوره مدیریت عاملی مهندس یزدی 
زاده به دست توانمند تلاشگران این شرکت به ثمر نشست و 
کشور از واردات این محصول استراتژیک بی نیاز شد. وی افزود: 
انتظار افزایش تولید کمی و کیفی را در ذوب آهن اصفهان از 
مسئولین وقت داریم، البته در جریان کمبود مواد اولیه هستیم 
اما نیاز است برای این موضوع راهکار بلندمدت اندیشیده شود 
تا کارخانه بتواند با ظرفیت کامل تولید داشته باشد. ماشاا... 
سهراب نژاد مدیر عامل شرکت فولاد زرند ایرانیان و پیشگام 
ذوب آهنی نیز در این مراســم، وجود این شرکت را حاصل 
تلاش و جهاد پیشکسوتان دانست و گفت: ذوب آهن اصفهان 
۵۶ سال به صنعت کشور خدمت کرده است و هزاران انسان از 
جای جای این مملکت آمدند و در این صنعت مقدس از جان 
مایه گذاشتند تا امروز هر کس در صنعت سخنی برای گفتن 
دارد یا ذوب آهنی است یا شاگرد یک ذوب آهنی محسوب می 
شود. وی افزود: امروز فولاد زرند ایرانیان برادر کوچک تر ذوب 
آهن است و این صنایع همچنان با چالش سنگ آهن و زغال 
سنگ مواجه هستند. مسئولین باید کمک کنند تا این صنایع 
برای تامین مواد اولیه مشکل نداشته باشند. گفته می شود 
که ۲ میلیارد تن زغال سنگ در معادن کشور وجود دارد که 
برای بهره گیری از آن باید اقداماتی انجام شود تا صنایع کشور 

محتاج واردات زغال نباشند. 

دبير ستاد نانو خبر داد؛

فروش ۲۰ هزار میلیارد تومانی محصولات نانو تا پایان سال

در آيين نكوداشت سالروز تأسيس ذوب آهن اصفهان عنوان شد:

۴۰ میلیون تن ظرفیت تولید فولاد کشور حاصل ۵۶ سال تجربه ذوب آهن اصفهان


